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Să respectăm graficul 
de recoltare a sfeclei de zahărIn acest an sfecla de zahăr a fost cultivată în condiții agrotehnice superioare față de anul trecut, creîndu- se astfel premize pentru obținerea unei producții bune cantitativ și calitativ.Pentru buna organizare și desfășurare în condiții economice a recoltatului sfeclei de zahăr, Ministerul Agriculturii șl Ministerul Industriei Alimentare, au dat indicații pe teren în ceea ce privește recoltarea pe bază de grafice stabilite pe raioane, comune și gospodării și aplicarea pe scară mai mare a recoltatului mecanizat. în stabilirea ordinei de recoltare organele agricole și fabricile de zahăr trebuie să urmărească atent dinamica creștet ii rădăcinii și a conținutului de zahăr în sfeclă, programând pentru recoltare numai culturi- le cu maturizare avansată și plantele o<e au rădăcini cu greutate corespunzătoare. Pentru o mai bună desfășurare a acestei lucrări, se recomandă ca recoltatul să înceapă în primul rînd Ia gospodăriile situate Ia distanțe mai mari de centrele de recepție, cu drumuri mai puțin accesibile pe timp nefavorabil și în raport cu posibilitățile de transport ale unităților producătoare. De asemenea, gospodăriile sînt îndrumate să folosească cît mai mult mijloacele mecanizate — dislocatoare montate pe tractoare sau pluguri adaptate pentru recoltatul sfeclei -- care ușurează mult munca și înlătură pierderile care se produc prin rănirea rădăcinilor sau ruperea lor în pămînt, în cazul recoltatului manual.în ceea ce privește decoletatul, este bine ca acesta să se facă numai prin tăietură orizontală iar coletele împreună cu frunzele să fie folosite în întregime în hrana animalelor, fără să se piardă nimic din acest nutreț valoros.

PREGĂTIRIAn de an, colectiviștii din raionul Sînicolaul Mare se conving tot mai mult din proprie experiență de roadele bogate pe care le pot obține, aplicind la timp și în bune condiții, regulile agrotehnice la lucrările de pregătire a terenului și la însâmin- țări. Anul acesta, de exemplu, ca urmare a aplicării cu grijă a complexului de măsuri agrotehnice cele două gospodării colective din comuna Cenad, ca și cele din comunele Lenauheim. Grabăț. Cheglevid, au obținut recolte mari de grîu la hectar.în prezent, tractoarele eliberate de la treieriș, lucrează in ritm susținut la executarea arăturilor necesare pentru însămînțările de toamnă. Numai în intervalul de la 7—20 august s-au efectuat arături de vară pe o suprafață de peste 12.000 ha.Pînă la data de 20 august, pe întregul raion s-au executat arături a- dînci de vară la 25-30 cm, pe o suprafață de peste 32.000 ha, adică în procent de 96 la sută față de plan, 1 icru ce va permite ca însămînță- rile de toamnă să se facă bine și la timp.O dată cu executarea arăturilor de vară, au fost introduse sub brazdă 22.640 tone îngrășăminte naturale (pe 980 ha) și 97 tone îngrășăminte chimice (pe 290 ha).Faptul că într-o serie de gospodării colective ca cele din satele Uihei și Vijejdia și din comunele Grabăț, Sandra, Lenauheim, Gotlob, Iecea Mare, Cheglevici. Cenad și Sînicolaul Mare, a existat o preocupare deosebită din partea consiliilor de jtonducere pentru executarea arăturilor de vară, a contribuit ca această lucrare să fie terminată.Un sprijin prețios l-au adus la obținerea acestui succes S.M.T.-urile

NOUĂ

Pentru a se elimina eventualele pierderi prin deshidratare datorită temperaturilor ridicate, se recomandă să se recolteze zilnic numai cantitățile de sfeclă ce se pot transporta în aceeași zi la centrele de recepție. în cazul cind rămin cantități ne- | transportate, acestea se vor așeza în grămezi mied pe cîmp și acoperi cu frunze sau cu un strat subțire de pă- ■ mint care să protejeze astfel sfecla. Recoltarea timpurie a suprafețelor identificate ca bune pentru recoltat, este și în avantajul gospodăriilor cui tivatoare deoarece le rămin terenuri bune pentru pregătirea din timp a însămînțărilor de toamnă. Totodată ele pot folosi mai bine forțele de muncă și mijloacele de transport disponibile pînă la începerea recoltatului florii-soarelui, porumbului, cartofilor ele.După datele sosite de ia regiuni, la sfîrșitul săptămînii trecute sfecla de zahăr a fost recoltată de pe o suprafață de circa 13.000 ha, recepționîn- du se de către fabricile de zahăr o cantitate de 215.600 tone. Cele mai mari cantități au fost recepționate în regiunile București (87.000 tone), Banat (46.000 tone) si Oltenia (34.890 tone). în unele regiuni cum sînt Bacău, Dobrogea, Galați, au fost recoltate suprafețe mult sub prevederile graficelor.în vederea asigurării cantităților de sfeclă de zahăr necesară aprovizionării ritmice a fabricilor de zahăr, care și-au început activitatea și lucrează din plin, este bine ca recoltatul să se desfășoare cît mai organizat, iar unitățile agricole socialiste să respecte graficele de recoltare stabilite.
Ing. .AL. STROE din Mmisterul Agriculturii

Gotlob, Sînicolaul Mare, Variaș și Biled, care au pus totodată un accent deosebit pe calitatea lucrărilor.Trebuie subliniat însă că în raionul Sînicolaul Mare mai sînt și u- nele gospodării colective ca cele din comune!» Teremia Mare. Valcani, Bulgăruș. Beba Veche și Besenova Veche, unde arăturile adinei înaintează mult prea încet, în raport cu forțele de care dispun.De aceea, conducerile acestor unități trebuie să-și îndrepte toată a- tenția spre buna pregătire a campaniei însămînțărilor de toamnă, exe- cutînd în primul rînd arăturile în condiții optime și ținind seama de faptul că în această perioadă vor fi necesare numeroase brațe de muncă. mașini și unelte, în vederea recoltării culturilor tîrzii.I. SBÎRCIOG corespondent
Arături adînci si însilozări 

în G.Oamenii muncii de pe ogoarele raionului Istria, regiunea Dobrogea, continuă de zor executarea arăturilor adînci de vară. Din planul de 40.500 ha s-a realizat pînă în prezent 29.529 ha. Cele mai bune rezultate la această lucrare le-au obținut gospodăriile agricole colecti-
★Paralel cu executarea arăturilor adînci de vară, harnicii colectiviști din raionul Istria, muncesc cu însuflețire și la însilozarea furajelor. Pînă în prezent gospodăriile colective din raion au însilozat cantitatea de aproape 19.000 tone de porumb siloz, borceag, mazăre, lu-

Se apropie însămînțările de toamnă. Tehnicienii laboratorului regional București pentru controlul semințe lor au analizat pînă în prezent peste 70 la sută din sămînță de grîu necesară gospodăriilor agricole de stat și colective din regiune. în- clișeu : tehnicienii Ana Bucu- rescu. Teodora Popovici și Ioana Hartner veriiicînd puterea de germinație a semințelor de grîu.
Mai multă grijă pentru 

pregătirea însămînțărilor de toamnăPrintre regiunile fruntașe la executarea arăturilor adînci de vară se află și regiunea București, care pînă zilele trecute avea arate 414.775 ha din cele 454.448 planificate.Analizind însă volumul arăturilor pentru însămînțările de toamnă care vor începe în foarte scurtă vreme, în această regiune se poate constata o serioasă rămînere în urmă. Din planul de arături repartizate pentru însămînțările de toamnă, pînă acum S.M.T.-urile din regiunea București au executat abia 55.340 ha (restul suprafețelor arate urmînd a fi lăsate ca ogor pentru însămințările de primăvară).In multe raioane cum sint Fetești, Slobozia, Alexandria sau Tr. Măgurele, unde organele agricole au acordat atenția cuvenită pregătirilor pentru însămînțările de toamnă, planul arăturilor adinei de vară a fost îndeplinit și chiar depășit. Firește că în astfel de raioane și suprafețele arate, repartizate pentru însămînțările de toamnă, sînt mari. In plus, în asemenea raioane s-a dat o grijă deosebită fertilizării solului, incorpo- rîndu-se în sol o mare cantitate de îngrășăminte naturale și chimice. De exemplu, în raionul Tr. Măgurele, pînă de curînd s-au încorporat pe 1.380 de ha aproape 27.000 tone de
A. C>.ve din Enisala, Visterna și Jurilof- ca, care au terminat în întregime executarea arăturilor adînci de vară. Rezultate bune au obținut și gospodăriile colective din Sarichioi, Turda, Fîntînele, Babadag și altele, care sînt pe terminate cu această importantă lucrare.

★cernă și alte culturi furajere. Fruntași în această acțiune sînt colectiviștii din comunele Zebil, care au însilozat 1.100 tone de porumb, din Mihai Viteazu cu 1.100 tone și cei din Tariverde cu 1.000 de tone.
CONSTANTIN DOLNICEANU corespondent

Recoltatul porumbului pentru siloz se desfășoară în ritm sporit la Baza experimentală Săftica a Institutului de cercetări agricole. In fotografie un aspect din timpul recoltării, tocării și umplerii unei remorci cu porumb destinat în- silozării.

4 pagini 
Prețul 20 de bani

îngrășăminte naturale, iar în raionul Urziceni, pe 3.160 de ha, peste 63.200 tone gunoi de grajd.In alte raioane însă, volumul arăturilor adînci este încă mic, iar ritmul de lucru necorespunzător față de posibilitățile existente. în raionul Roșiori de pildă, din planul de 20.888 ha, au fost arate pînă acum abia 12.277 ha, în raionul Videle din 28.763 ha prevăzute au fost arate numai 18.420, în raionul Titu față de planul de' 9.342 ha s-au arat 5.967 ha. Nici fertilizării solului nu i se acordă în aceste raioane atenția cuvenită. De exemplu, în raionul Roșiori, abia au fost încorporate în a- răturile adînci îngrășăminte naturale pe 270 ha ; în raionul Videle au fost fertilizate cu gunoi de grajd numai... 39 ha, din cele 18.420 ha pe care s-au executat arături.După cum se știe, în această perioadă S.M.T.-urile au datoria să pregătească din vreme semănătorile pentru cerealele păioase. Unele stațiuni de mașini și tractoare cum sînt cele din Brînceni, Gorneni, Fetești, Hagieni, Jegălia, Țăndărei, au reparat de-acum toate semănătorile și le-au și transportat la gospodăriile colective deservite. Alte S.M.T.-uri însă, cum sînt cele din Drăgănești-Vlașca, Făcăeni, Gura Ialomiței sau Andră- șești, nu au raportat pînă acum serviciului regional S.M.T. reparația nici unei semănători — ceea ce înseamnă că în aceste unități nu s-a făcut recepția nici unei mașini.Pînă la sfîrșitul lunii august, în regiunea București semințele au fost asigurate în procent de 70 la sută și condiționate în procent de 40 la sută. In raioanele de care am vorbit mai sus unde a existat o preocupare intensă pentru executarea arăturilor, fertilizarea solului și pregătirea semănătorilor, rezultatele sînt bune și în această privință. De pildă, în raioanele Slobozia și Fetești cantitățile de semințe au fost asigurate în întregime și condiționate în procent de peste 75 la sută. In raionul Roșiori însă, această operație s-a făcut numai în procent de 29 la sută, în raionul Videle 34 la sută, în raionul Titu 32 la sută etc.Este necesar ca în următoarele cî- teva zile și la laboratoarele de controlul semințelor din București, Slobozia și Alexandria, unde se trimit probe de grîu de către gospodăriile colective, să se lucreze cu mai multă operativitate, astfel îneît în cel mai scurt timp să fie emise toate buletinele de analiză, care garantează că la însămînțările de toamnă din acest an vor fi folosite numai semințe cu o bună germinație, care să chezășuias- că o recoltă sporită de grîu în anul viitor. ION DRINCUPe terminate cu treieratul lucernei și borceaguluiPentru asigurarea cu sămînță de lucernă și borceag, gospodăriile a- gricole colective d'in comunele Slobozia M-îndra, Lița și Saele din raionul Tr. Măgurele, au reținut suprafețe de cite 10—20 ha cu lucernă și borceag. In prezent lucrările de treieriș la aceste culturi sînt pe sfârșite iar recolta a fost satisfăcătoare obținîn- du-se peste 800 kg sămînță de borceag la ha și 150 kg de lucerna.
LINCA NAIDIN corespondent

în Raportul prezentat Ia Plenara C.C. al P.M.R. din 30 iunie — 1 iulie 1961, tovarășul Gheorghe Gheor- ghiu-Dej sublinia printre altele o sarcină deosebit de importantă pentru sectorul colectivist din agricultură : „întreaga energie creatoare a țărănimii trebuie acum concentrată spre consolidarea economică a gospodăriilor colective și dezvoltarea lor multilaterală"...La realizarea acestei sarcini contribuie și lucrările de organizare a teritoriului. Prin intermediul acestor lucrări se dă cea mai rațională folosire a fondului funciar, se creează condiții optime de organizare a proceselor de producție, a organizării muncii, a îmbinării raționale a ramurilor de producție etc.Pentru a veni în mod operativ în sprijinul gospodăriilor agricole colective, Ministerul Agriculturii a luat măsura ca în gospodăriile unde nu s-au făcut proiecte de organizare a teritoriului să se întocmească, pînă la începerea însămînțărilor de toamnă, schițe de organizare expeditivă a teritoriului. A- ceste lucrări vor fi întocmite de către inginerii și tehnicienii din aceste unități, împreună cu consiliile de conducere și cu participarea largă a colectiviștilor sprijiniți de organele tehnice din secțiile a- gricole regionale și raionale. Schița expeditivă de organizare a teritoriului se va întocmi pentru a- nui agricol 1961 — 1962, iar conținutul său se va rezuma la rezolvarea următoarelor probleme: stabilirea hotarelor și suprafețelor pe categorii de folosință; amplasarea și dimensionarea centrelor de producție, concomitent justificarea lor economică; identificarea și dimensionarea terenurilor pentru plantațiile de vii și pomi; parcelarea expeditivă a terenului arabil și împărțirea pe brigăzi; stabilirea rotației culturilor pentru anul 1961— 1962; întocmirea unei schițe de plan simple de organizarea interioară a plantațiilor de vii și pomi ce se vor planta în următorii ani.Pentru gospodăriile agricole colective care cuprind sub 70 la sută din teritoriul colectivizabil al satului, schițele de organizare a teritoriului vor rezolva numai amplasarea centrului de producție, stabilirea terenului pentru vii și pomi, împărțirea terenului pe brigăzi și rotația culturilor pentru anul următor.înainte de a porni la executarea lucrării, inginerii și tehnicienii din unități trebuie să primească de la serviciile O.T.A. regionale sau raionale două planuri de măsurătoare a teritoriului satului respectiv. Disputând de planul teritoriului se va trece la recunoașterea amănunțită a terenului, călcind tot teritoriul pas cu pas. Se vor identifica în teren hotarele gospodăriei și se vor amplasa în creion roș pe plan. E- ventualele schimbări de hotare, făcute pe bază de bună înțelegere, trebuie să fie consemnate intr-un proces-verbal încheiat între părțile care au convenit în problema schimbului.In timpul recunoașterii terenului se va identifica modul de folosință actual al fiecărui petec de teren și se va stabili care-i va fi folosința
Bucuria muncii împliniteAu trecut mai bine de trei luni de zile de cînd produsele horticole ale țării noastre au primit primele medalii ale concursurilor Exopoziției de la Erfurt. Putem spune deci că acum ne-am obișnuit cu „emoțiile" întrecerilor și gustăm din plin din cupa succesului (ni s-au decernat pînă acum aproape 70 medalii de aur).Dar bucuria cu care este întîmpi- nată primirea fiecărei medalii în unitățile noastre rămine la fel de nouă, de adîncă. Exemple? Le pot lua de pretutindeni. Bunăoară de la Stațiunea experimentală I.C.H.V. Greaca, pe care am vizitat-o de curînd.La primul concurs al Expoziției horticole internaționale a țărilor socialiste de ia Erfurt, stațiunea de la Greaca a prezentat mazăre păstăi și boabe extratimpurie. „Debutul" în concurs a fost cît se poate de promițător pentru o stațiune dintre cele mai tinere : o medalie de aur și o mențiune.Despre amănuntele agrotehnice am discutat cu ing. Jilăveanu Mihail, care de altfel s-a ocupat de această cultură.— Mazărea extratimpurie, ne spune tov. Jilăveanu, am cultivat-o pe terenuri în pantă, cu expoziție sudică, pe malul lacului Greaca. Am avut în cultură trei soiuri : Vorbote, Minunea Kelvedonului și Pitică de Rin — pe care le-am însămânțat la sfîrșitul lui februarie. înainte de însămînțare sămînța a fost tratată cu Azotobacterin. Datorită condițiilor climatice favorabile aici, primele păstăi s-au recoltat la 24 aprilie. Am trimis la concurs o mazăre sănătoasă, uniformă, cu un aspect frumos.— După cite știm ați primit și o medalie de argint?— Medalia de argint am obținut-o la unul din concursurile următoare pentru fasolea verde, continuă seria răspunsurilor tovarășul inginer Jilăveanu. Este vorba de un soi local căruia îi dăm toată atenția. Acest soi de fasole grasă are păstăi mari, aspectuoase, fără ațe, și un gust foarte plăcut. Trebuie să subliniem, de asemenea, că este un soi productiv, ceea ce-i mărește valoarea.După ce am consemnat cinstea pe care a avut-o fasolea locală de Greaca de a obține la Erfurt o medalie de argint, discuția noastră a alunecat spre un subiect de cea mai strictă actualitate : strugurii. Căci nu trebuie uitat că la Greaca ne aflăm într-o renumită podgorie în care strugurii de masă au prioritate și în același timp condiții climatice excelente, care favorizează, datorită unui complex de factori, o coacere mult mai timpurie a Perlei de Csaba, Reginei viilor, și celelalte game de soiuri de masă.— Am participat la concursuri și cu struguri din soiul Perla de Csaba 

pentru anul viitor. Porțiunea de teren care in anul vUtor va trece la o altă folosință decit cea pe care a avut-o pînă în prezent, se va delimita în teren prin mușuroaie, se va măsura și apoi se va transpune pe plan la scara respectivă, în- scriindu-se folosința ce o va avea și suprafața. Se va urmări ca fiecărei porțiuni de teren să i se dea folosința cea mai rațională, înlă- turindu-se orice risipă de teren, să se valorifice toate rezervele posibile în vederea sporirii suprafețelor arabile. Foarte mare atenție trebuie a- cordată alegerii locului pentru amplasarea centrelor de producție. Stabilirea locului și mărimii centrelor de producție se va face avîndu- se în vedere perspectiva colectivizării totale a teritoriului satului. Poziția centrelor de producție trebuie astfel aleasă incit să se afle in apropierea satului, dar în partea din spre masivul cel mai mare al teritoriului satului, astfel ca transporturile să se facă cu multă ușurință, pe drumuri cît mai scurte și în același timp să existe și posibilitatea asigurării cu apă.Se va căuta ca amplasarea centrelor de producție să nu se facă pe terenurile arabile, iar dacă nu există această posibilitate, suprafața arabilă va fi întregită prin compensare de la o categorie inferioară de folosință.Suprafața destinată pentru construcții nu se va scoate din circuitul agricol decit în momentul executării construcției. Pînă atunci ea va figura în planul de producție al gospodăriei, la categoria de folosință respectivă și va fi folosită ca atare.Sub raportul distanțelor de transport, justificarea economică a amplasării centrelor de producție, trebuie făcută comparativ cu alte variante de amplasare a centrelor de pildă, cu variante care au în vedere cheltuielile ce s-ar face pentru aprovizionarea cu apă, scoaterea animalelor la pășune, deplasarea oamenilor la lucru, axarea centrelor pe rețeaua de drumuri etc.Există tendința unor conduceri de unități, în special în gospodăriile agricole colective, de a nu considera teren arabil suprafețele în pantă, pe care, executarea mecanizată a lucrărilor este mai restrînsă. In consecință respectivele unități prevăd ca aceste suprafețe să fie plantate cu vii și pomi sau, și mai grav, le trec la pășuni.în privința alegerii terenurilor pentru plantarea de vii și pomi, Directivele Congresului al III-lea al partidului sînt foarte precise astfel că acestui scop se vor atribui numai terenurile de coastă, erodate și neproductive, care nu pot fi valorificate prin alte culturi agricole.Pe un alt plan de măsurătoare la scara’ 1:1000 sau 1:2000 se va schița organizarea interioară a plantațiilor de vii și pomi în care să se prevadă rețeaua de drumuri, poteci, zone de întoarcere, măsurile de prevenire și combatere a eroziunii solului și amplasarea soiurilor în fiecare parcelă. Organizarea Interioară a viilor și pomilor ce urmează a se planta în următorii 
2—3 ani se va raporta grafic pe plan după ce s-a executat în teren. Pe terenurile arabile se vor des- 

• •

sub peliculă de material imi explică inginerul Jilă-cultivați plastic, veanu. Prin acoperirea unei suprafețe de 1.000 m.p. încă de la 17 martie, am reușit să păstrăm o temperatură constantă și am înlăturat pericolul scăderilor de temperatură care au întîrziat în vegetație restul viei.Lucrările agrotehnice făcute au fost cele obișnuite în vie. Am făcut doar două irigări înainte de înflorit și cinci stropiri. O lucrare importantă pe care țin să o menționez a fost cizelarea strugurilor pe butuc. Recoltarea strugurilor s-a început la 29 iunie, și deși la concurs ei au primit numai medalia de bronz, socotim că ea ne încurajează pentru munca noastră de viitor. In fond, nu trebuie să uităm că aceasta este prima noastră participare la un concurs de a- cest fel peste hotare.Laboranta Gherasim Adriana, care a lucrat în mod deosebit la strugurii cultivați in condiții de acoperire cu material plastic, își ascunde mai greu regretul.— Pentru o stațiune tînără ca a noastră această medalie este un imbold să muncim cu și mai multă perseverență. •Muncitoarea Doagă Floarea zîmbeș- te fericită cînd o întreb cum au primit muncitorii din stațiune vestea de. cernării medaliilor.— A fost o mare bucurie pentru noi să auzim că am primit pentru mazărea extratimpurie o medalie de aur. Eu, bunăoară, împreună cu Dră- gan Niculina, Drăgan Vasile și An- ghelache Florea am lucrat la cultura de mazăre de la însămînțare și pînă la recoltare ; am cules-o... teacă cu teacă ; am muncit-o cu dragoste.Șirul bucuriilor nu a fost însă epuizat. La ultimul concurs prin fața juriului au trecut alte opt soiuri de struguri de masă obținuți de Stațiunea experimentală din Greaca. Rezultatul? Cercetătorii, tehnicienii și muncitorii stațiunii îl așteaptă cu nerăbdare.
LUCIAN CURSARU

îngrășăminte sub brazdăMuncitorii de la gospodăria agricolă de stat Babadag, regiunea Dobrogea, s-au convins pe deplin că aplicind îngrășăminte organice și chimice pe suprafețe tot mai mari și producția la hectar crește. De aceea ei au transportat și încorporat sub brazdă pînă acum 600 tone de gunoi de grajd, bine putrezit, și 90 tone de superfosfat. De curînd gospodăria a început și lucrările de însilozare a furajelor. Pentru hrana animalelor pe timpul 

ființa drumurile de exploatare de prisos moștenite din vechea parcelare individuală, căutîndu-se a se crea tarlalele cu forme cit mal pretabiie la executarea mecanizată a lucrărilor agricole. Mărimea și amplasarea tarlalelor se va face în funcție de natura solului și pantă pentru a se putea aplica măsurile agrotehnice în mod diferențiat și pentru a se putea face o atribuire echitabilă a terenului pe brigăzile de producție.In unitățile cu relief accidentat terenul arabil se va împărți în parcele orientate cu lungimea de lucru paralel cu curbele de nivel, pentru a da posibilitate mecanizării lucrării șî pentru a se preveni și combate eroziunea solului. în același scop se vor prevedea acolo unde este cazul, culturi în fîșii, benzi înierbate, culturi de protecție etc.Rețeaua de drumuri va fi adecvată condițiilor de pantă.în vederea asigurării unor producții ridicate și uniforme, precum și pentru a înlătura apariția unor boli și dăunători, se va asigura pentru anul 1961 plasarea culturilor în teren pe solurile și după culturile care oferă cele mai corespunzătoare condițiuni cerințelor agrobiologice ale plantelor.In acest scop pe una din copiile planului de măsurătoare se va trece locul și suprafața ce a fost ocupată de fiecare cultură în anul 1961. Pentru a se distinge o cultură de alta, se va da fiecăreia o culoare (de exemplu: griului culoarea galbenă, porumbului culoarea maro etc.). Pe baza acestui plan, corelat cu planul de sol (acolo unde există) și cunoscînd cerințele plantelor, se va proceda la amplasarea culturilor pentru anul 1961.Conform prevederilor statutului model, gospodăriile agricole colective își desfășoară întreaga activitate economică pe bază de plan. Pe lingă caracterul lor tehnic, schițele de organizare a teritoriului, sprijină și adîncesc desfășurarea după plan a activității gospodăriei, fac posibilă cunoașterea amănunțită a capacității de producție a principalului mijloc de producție din agricultură. Astfel, pămîntul își scoate la iveală toate rezervele sale productive.Ing. FILIP GHINEADirecția generală Geotopografică și a organizării teritoriului din Ministerul Agriculturii
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După 12 ani, colectiviștii din 

satul Progresul se mîndresc cu 
realizările obținute cu ajutorul 
partidului și privesc cu încredere 
viitorul luminos pe care li l-a „ 
deschis munca in gospodăria co- 8 
lectivă. ?

FRINCU C-TIN corespondent

iernii s-au însilozat pînă în prezent 1.450 tone de porumb în amestec cu soia și 1.400 tone de borceag. într-un stadiu avansat se află și executarea arăturilor adînci de vară. Pînă acum, s-a arat suprafața de 1.168 de ha, situîndu-se fruntași tractoriștii Popa Eugen, Căruțașu Traian, Paraschiv Nicolay și alții. D. CONSTANTA corespondent



-ASA-st-rac-

Corul căminului cultural din comuna Fierbinți, regiunea București, s-a dovedit o formație matură șt valoroasă. în întrecerea final ă a celui de-al Vl-Iea Concurs al formațiilor artistice de amatori el a obținut un frumos rezultat: premiul al doilea pe țară
Șîntem fruntași, să«i a iu t Am si pe cel rămași în urmă

Doi f n t a ș i
La Comanca în preajma Cara calului se află sectorul rootehnic al sute de vaci cu De atei, de la lapte, ouă- miigospodăriei de stat Deveșelu. Aci gospodăria are lapte, juninci și vițel, mii de oi, de porci, de păsări. Comanca, zilnic iau drumul ora șelor mii de litri de de kilograme de carne de pasăre sau de porc....„Poposim la Comanca într-o zi de vară, senină, cu soare mult, dogoritor. La secție animația nu era măre, poate și din cauză că majoritatea lucrătorilor din sectorul zootehnic erau plecați cu animalele în tabăra de vară. După o vreme, l-am întâlnit pe inginerul Ștefan Popa, șeful secției. Venea de la grajduri înppre birouri, împreună eu Nicu- lae Răduleseu, brigadierul de la vacile ou lapte.— Trebuie să încheiem situația activității pe semestrul întîi al a- cestui an, și nu știm de unde să începem, îmi spuse inginerul Popa. Pînă acum rezultatele nu-s rele. Lapte, de pildă, pe acest an avem de livrat 5.800 de hi. și am numai în primul hj„ iar prețul de lapte l-am redus este planificat, la bune avem și la pprein și ovin, aid. Nu știm care fruntași este mai bun.Toți au fost buni mestru și Chilianu și Țiii

— Dar în anul trecut ?— în anul I960, spuse fruntaș a fost tot timpul ba a mai fost și un fel de „profesor" al lui Tili......Era pe la începutul anului 1960. La inginerul Popa s-a prezentat un om- Ca vîrstă avea la 35 de ani. era înalț și robust. îl chema Edmund Tili- îi spusese inginerului că ar dori să se angajeze la secție ca Îngrijitor de animale.— O să te repartizăm la grajdurile de vaci cu lapte. Aci va trebui însă să îngrijești și să mulgi vacile după programul stabilit pentru toți îngrijitorii de animale, i-a spus atunci lui Țili, inginerul Popa.La cîteva zile după fost dat să lucreze Unde își avea lotul torul Chilianu. Un s-a dat în primire La început însă, Țili se descurca

livrat semestru 4.800 de cost al litrului de de la 1,38 lei cît 1,30 lei. Rezultate celelalte sectoare: Dar „greul" nu-i din mulgătoriiîn acestĂ-- se-
inginerul, 
Chilianu,

aceea, Tili a același grajd vaci îngriji- de 12 vaci iîn
delot
și noului venit.

sa nouă. Multă seama de sfa-
taților. Atunci, o dată cu pășirea tn- tr-un nou an de muncă, la Comanca au test discutate și cifrele de plan pe 1961 pe seeții și oameni. Printre primii eare s-au ridicat și și-au luat angajamentul că vor depăși producția de lapte pe cap de vacă furajată a fost c Erirr. und Till- Tot 1-3 chemat '.a Întrecere ne rul* lui. ne Chilianu.— Ei ce spui, tovarășe cu f 11 întrebă inginerulbrigadier. Care dm ei e mai bua: Chilian sau ȚUi. că amândoi au rea- ’..zat planul de lapte pe acest as pini iC.xa tn șiroi a 90 la sută, ceea ae ’.r.searmă că pini La fetele anului vor mai mulge tocă pe alt ta.— Eu zx că si unul șt altul stat fruntași i-a răspuns origadierul.Uite ass a fost înlăturat . greul* de care erj îngrijorat mginerul Popa ta acea zi

a tunei el „profeso-Bădules- Popa pe

-•tu* vreme de Ia ..Felul

cam greu în munca vreme el n-a ținut turile pe care i le da tovarășul său ae muncă. Multe dimineți a tatir- ziat de la program, nu curăța grajdul și animalele, nu administra ta hrana acestora concentratele diferențiat, după producția de lame pe care o dădea fiecare ; trecea la muls fără ea să facă masajul ugerelor, ba de multe ori bătea vacile.— Nu-i bine, măi TUi. cum tagri- jești Va de vaci. Dacă tot așa o să le „cureți", „hrănești" sau mingi:" pe spate cu coada furcoîuhit să nu te miri de ce a scăzut producția de lapte, îi spunea Chilmnu.Dar, degeaba. Ții; tot cum el îngrijea de vaci. De la o însă toți ceilalți îngrijitori secția Comanca și-au spus :de muncă a! lui Tili ne face «i nouă greutăți. Dar au numai nouă, ci si gospodăriei la realizarea iarrimler de plan la producția de lapte*.Cîr.d Ia secție s-a ținut ot consfătuire de producție, toți IngrîStdrii de vaci s-au ridicat ea unul și :-au arătat lui Tili lipsurile ta T.ncâ.— Eu cer condu: mute lotul de vaci a: nia <nea de A'cerc și de ari ic; arăt cum pot fi vacile. Cred veni un foarte bun îngrijit vaci, a șpus mulgătorul Se Chilianu la acea consfătuire di ducție.Și a avut dreptate. Nu după tă vreme. Edmund Ti poate el nu care i venea put să îngrijea bine vacile, iar mulsul să-l facă ca la „carte". Vacile erau acum curate , arătoase. Cel mai bun exemplu a fost șiștarul care, de la o s la alta, era tot mai plin de laptele pe car«-l mulgea. Tot așa a dus-o Țili cu munca pînă ia sfirșitul lui 1960 zind în darea de seamă a secției, tmută în fața tuturor lucrătorilor, și-a auzit numele trecut in rindurile frm-

GB BACIU

Cît să fie era: -patru-patru jumă
tate ?... Abia mijește de ziuă... și 
omul acesta, care s-a sculat eu noap- 
tea-n caip fit

Prima vizită o face la vaci. Toți 
mulgătorii sînt prezenți la datorie. 
Stă de vorbă cu ei. vede cum merge 
treaba, dă cite o îndrumare...

Apoi trece la porcine. Aici con
trolează dacă grăsunii sînt bine în
grijiți. dacă hrana e sufieientă. Du
pă ce se convinge că și aici totul e in 
regulă, dă o raită pe la stupii de al
bine... de la albine trece la saivanul 
de oi, nu uită nici puiernița, iar in 
drum spre grădina de legume se a- 
bate puțin și pe la orezărie. Apoi 
pleacă pe cimp. Știe că acolo oamenii 
fac treabă bună, dar parcă-i mai li
niștit dacă vede eu ochii lui cum se 
fac arăturile adinei de vară-.,

La prim, o scurtă pauză pentru 
ora mesei. Apoi din nou, din briga
dă în brigadă... un „mic control" la 
construcția maternității pentru scroa
fe... și, fn sfîrșiț, spre seară, la se
diu, pentru semnarea coresponden
ței. Căci el de fapt n-are ore de bi
rou. ci mai mult., ore de cimp.

Aoeasta este o zi din munca obiș
nuită a comunistului Dumitru Mi
halț, președintele gospodăriei colee- 
tiva milionare „Flamura Roșie" din 
comuna Șoldanu, raionul Oltenița...

★
Milioanele nu se fac chiar așa de 

ușor; daci munca nu este organizată cum trebuie, dacă nu se aplică re
gulile agro'ehnioe și colectiviștii nu șint mobilzeți la muncă — belșugul 
nu cade din cer...Plnd fn 1956. gospodăria colectivi 
..Flamura Roșie" dîn Șoldanu era 
socotită printre ultimele din raionul 
Oltenița. Nu pentru că harnicii co
lectiviști n-ar fi muncit cu tragere 
de inimă. Dar se muncea dezorgani
zat. Președ'n'ele de atunci lua mă
suri de unul singur — fără să se consulte cu membrii eonziliului de conducere. fărg n ceară sprijinul or
ganizație4 de partid.

In 1956 a fost ales președinte co
munistul Mihală Dumiiru. Om ener
gic, neobca:; Oamenii i-au arătat 
toată încrederea, iar el le-a dovedit •oate dragostea pentru înflorirea co
lective:. pentns mărirea continui • 
avutului obștesc RezuPatul* Astăzi 
colectiva se numără prinrie primele pe raion; fo-xiul de bază a ere scut 
aproape de trei ori — adică 
1.200.099 lei.

Da ce șa &-*curj Mihală Dumitru 
de încrederea și respectul eobseti- 
rirtikr~ Fenrm că. pe lingă spiritul 
gospodăresc S-. dragostea de muncă, 
el are o aoriste fn plus: lucrează in 
strînjă coUbemre eu membrii consiliului de coedxrere și după îndrumarea ;,ppen.z.-;i«i de partid.

Gozpodșekz eoiectivi din Șoldanu 
este tn pl:M dezvoltare. Ea are as
tăzi 165 boa dintre care 45 vaci

Școlile din raionul Negrești 
sînt pregătite

maca tov
a dovedit că să muncească one. De înm mai nesocotea staturile ne le da Chilianu. Dimineața primul la program. A încetă și să hrănească

De zrse fcoorpe-u ae«Ua> as școter ts isodisv.fval je nUmrf gener^d ■e mei drrpcrte paris timp In a- eest scop, îs tocte unitățile școlare 
din raionul Negrești. regiunea Ieși, 
se fac ultimele pregătiri.

Secția de intzițâmlnt șt cultură s 
sfatului popular raional Negrești s-s preocupat astfel eu multă răspunde- 
re de amenajarea ți repamrea șco
lilor. Datorită acestui fapt o ser-.e de șceh printre cere cele de 1 am di» Săsești. Tessa. Dumești. Negrești. Scisteia. Dagi|a și multe altele as

menajarea și

Gata de aȘcolile die comuna Deieni raioeul Vaslui, slut gata de a prim. elevii Astfel, au fost reparate toate cela 19 săli de clase de la cela 9 școli din cemeaă. De asemenea la școala de T a»i din Delenii de Sus s-a terminat construcția anexei cu trei să!‘ de clasă, cancelarie, laborator etr.Totodată a fost reparat materialul
Acum vreo doi ani, înainte de a muri, măria sa baroneasa Charlotta Banfi — cum îi plăcea să-ți zică ți să i se zică trimisese vorbă de la Cluj la fosta moșie din satul Răscruci, în- trebînd dacă bradul argintiu d-.n parcul castelului mai trăiește. Dacă baroneasa Charlotta ar mai fi în viață, am informa-o cu plăcere că bradul argintiu trăiește și azi.Intrăm ta holul castelului Banfi și pașii ta se pierd ta liniștea înaltei încăperi, pardosită cu mozaic. Pereții stat căptușiți cu lemn de nuc sculptat, tavanul, ta figuri geometrice dăltuite din lemn de esență tare. Balustrade din mahon răsucit suie în spirală la e- taj. în sala mare de „prînzire", iar lemn de nuc dăltuit și, tatr-un colț, o sobă de faianță cu sculpturi colorate înfățișînd în relief scene din istorie. La înălțimea tavanului, de jur împrejurul sălii de „prînzire" se află încrustate ta lemn de mahon numele tuturor descendenților acestei familii de asupritori. Primul: „Chak de genere Toma“ — 1220. Deci caracatița nobiliară și-a întins aici tentaculele șapte secole în șir, „Chak de genere Toma" I Cu ce-o fi venit și ce-o fi stăpînit ta 1220 aici ? Nu știm I Dar ultimul descendent, baronul nebun Ștefan Banfi, care a fost pevoit să-și ia tălpășița pentru totdeauna în 1944, a fost proprietar pe nouăzeci și nouă de moșii, pe șirul de palate din centrul Clujului.Aici, la Răscruci, se afla reședința de bază a baronilor Banfi, Sus, pe tavan, se înșiruie, încrustate ta lemn de mahon, numele simandicoase ale acelora care de la „Chak de genere Toma“ și pînă în mijlocul veacului nostru au fost stăptaitorii acestor locuri bogate. Șapte secole la rînd, sub fiecare din acest nume, încrustat aici în lemn tare, robii pămtatului au hohotit ta pitas sub biciul exploatării. Răscruci era un sat d’e iobagi, cu căsuțe abia răsărind din pă- mînt, care avea un singur așezămînt cultural : o școală particulară, unde învățau copiii „tistului", ai „comornei", ai „titcarului", ai „ciurbirăului" și ai tuturor celor ce țineau ta mină cnutul boieresc. Ceilalți oameni, analfabeți. Săraci și analfabeți,

BradulIn același timp, ta spatele castelului se întindea un parc care întrecea orice închipuire. Cuprindea un parc englezesc cu contururi nedefinite, un parc franțuzesc in linii drepte, simetrice ți clare, un parc japonez cu plante exotice, chioșcuri ți arcade; se a- flau aici flori ți plante rare aduse din cele mai îndepărtate colțuri ale lumii. Printre ele ți bradul argintiu da care a fost atît de îndrăgostită baroneasa Charlotta.Dar toată această grădină frumtasă ca raiul era înconjurată de zidun inai- te de piatră ; așa că ochiul iobagului n-o putea privi decît de departe, de pe coama dealului.Citeam cele 15—16 nume încrustate ta lemn de mahon în jurul tavanului, numele celor care șapte secole ta șir au fost stăptaii deplini ai acestor locuri, cînd deodată ușa mare a castelului se deschise și în sala de „prînzire" năvăli un cîrd de copii, îmbrăcați curat, cu jucărioare ta mină, conduși de o femeie. Erau copiii colectiviștilor din Răscruci însoțiți la joacă de educatoarea Ana Peșteanu Ei stat azi stăptaii castelului Banfi. Fără să vrem privirile ni se urcară iarăși ta tavan. Bietul „Chak de genere Toma“ ! De dincolo, de pe tărîmul celor șapte secole trecute, s-sr răsuci în groapă dacă ar ști !Intrarea gălăgioasă a micuților ne smulse din contemplarea acestor locuri vechi ți ne trezi la realitate. Ieșirăm în parc. în jurul bradului argintiu se aflau secerătorile S.M.T. ului. Prețe dintele Moț, vicepreședintele Kaloș ți alți cîțiva conducători ai colectivei stăteau de vorbă cu trei băieți bronzați, în salopete, tractoriști. Oamenii făcuseră o scurtă pauză și ieșiseră din ședință să fumeze o țigară. La ședință se discutau lucruri deosebit de importante: sarcinile izvorfte din Raportul tovarășului Gheorghe Gheorghiu-Dej la Plenara Comitetului Central al Partidului Muncitoresc Romta din 30 iunie- 1 talie «4, Bradul argintiu, șțățea fataip

țu lapte. Ferma de porcine numără 
267 capete In 1956 colectiva avea 
numai 180 &e oi; azi numărul lor se 
apropie de 700 — iar in ee privește 
stupii de albine, s-a ajuns 
familii.

Nici sectorul avicol n-a 
glijat. Aproape inexistent

la 30 de

fast ne- 
______1956, 

astăzi numără citeva mii de rațe și 
put de găină, In gospodărie au fost 
construite două grajduri pentru bovine, două maternități pentru scroa
fe. s-a făcut prelungirea saivanului 
pentru încă 500 de oi, o magazie pen
tru 100 tone cereale, un patul pentru 
alte 20 torțe cereale, o remiză spa
țioasă pentru atelajele colectivei și 
puiernița pentru miile de păsări.

Este de la sine înțeles că prosperi
tatea colectivei a mărit în mod au
tomat și belșugul colectiviștilor. Ast
fel numai in ultimul timp peste 30 
de colectiviști și-au eonstruit case 
noi, valoarea zilei-muncă a crescut 
la 30 lei, comuna este radioficată, 
peste 300 de colectiviști au biciclete și aragazuri.

S-au dus timpurile de tristă amin
tire, cînd țăranii din Șoldanu erau 
exploatați la singe de moșierul Sfe- 
teseu. multimilionarul care deținea 
nu mai puțin de 1000 hectare teren 
arabil. Și Mihală Dumitru a argățit 
pe moșia lui Sfetescu și n-a uitat ti
marul zilelor de arunei.

Dar trecutul interesează mai puțin- 
Președintele Dumitru Mihală și toți 
colectiviștii din Șoldanu au pe pri
mul plan grija ca gospodăria colec
tivă să devină și mai puternică, ve
niturile ei să fie tot mai mari, iar 
belșugul de pe urma muncii tn co
mun si intre și mai mult tn casele 
șoldănenilor.

L-am cunoscut pe seară, cind ve
nise la semnarea Mrtiilor, iar dacă 
mi-arn arătat uimirea pentru succe
sele gospodăriei eolective — comu
nistul Mihală Dumitru a zîmbit ușor, șpunindu-mi însuflețit:

—Așa te fac milioanele!VALERIU FILIMONLibrărie • auto prin satele regiunii Bacău

ANGAJAMENTE ÎNDEPLINITE

tormina* ;»apănrite pașc’at daark:- dorea noki* sa școlar iaci iastnct da 15 tuta» La ceia mat multa școli dtn raid», comitetele da părinți far- 
matt din colectiviști și oolacttvuta — au ajutor efectiv tâ fia rezolvat* bine și Ia rw.p unele probleme de ordin gotpodi-etc cum ar fi repara
rea mobilientten. reparațtila curante, 
curățenia generală. iduaul lemnelor pentru foc etc.

în ultima vreme, în satele regiunii Bacău a putut fi îatîtaită deseori „Librăna-aute" a Uniunii regionale a cooperativelor de consum. De curînd, această „librărie pe roate* — cum o numesc locuitorii satului Cîndești, a poposit și tn satul îor. Cu această ocazie, țăranii muncitori din Cîndești au cumpărat de la această librărie multe cărți literare, politice, științifice, precum și cu caracter agrotehnic și zootehnic.Intr-o discuție avută eu tov. Hie Cezar, responsabilul acestei librării, as aflat ci i'm». In 10 sile an fost dibuita cirri pri* Htele reg Ba- cin ta vnlsana it ap.-nape X teC de tei.

în primele 7 luni ale acestui an, colectivul de muncă al gospodăriei de stat Afumați, regiunea Oltenia, s-a străduit să mențină neștirbit succesul pe care l-a obținut anul treeut cînd, pentru depășirile importante ale planului de produeție atît in sectorul vegetal cît și în cel zootehnic, această unitate a fost distinsă cu Diploma de evidențiată pe țară a Comitetului Central al Uniunii Sindicatelor din întreprinderile și instituțiile agricole și a Ministerului Agriculturii.Este bine știut că in contractul colectiv Încheiat la începutul fiecărui an, sînt incluse angajamente precise atît din partea conducerii gospodăriei. cît și a muncitorilor, tehnicienilor, inginerilor și funcționarilor, care, mobilizați de către comitetul sindicatului, desfășoară larg întrecerea socialistă pentru a obține rezultate cît mai bune în producție. De asemenea, în contractul colectiv sînt prevăzute angajamente de seamă cu privire la crearea unor cît mai bune condiții de muncă și de trai.Care sint rezultatele obținute la G.A.S. Afumați în această privință, de la începutul anului pînă acum ?Luptind pentru a îndeplini și depăși angajamentele luate în ce privește producția de cereale păioase, muncitorii au aplicat cu grijă măsurile agrotehnice indicate, reușind — chiar în condiții de climă grele să realizeze aproape planul de producție la grîu și să-l depășească la orzul de toamnă, reducînd totodată prețul de cost al tonei respective. Trebuie totodată subliniat, că planul de producție la lapte a fost depășit în primele 7 luni ale anului, redu- cîndu-se prețul de cost al hectolitrului cu 9 lei față de cel planificat. Și la laptele de oaie planul de producție a fost depășit cu 8 hl. respec- tîndu-se prețul de cost planificat. De asemenea, merită să fie arătat că datorită organizării cu regularitate a consfătuirilor de producție în cadrul grupei sindicale din sectorul porcin și antrenării tuturor muncitorilor în întrecerea socialistă pe profesie, crescătorii de aci au obținut în acest an rezultate foarte bune. Astfel, sporul mediu zilnic de creștere în greutate Ia porcii grași este de 630 de grame, cu un consum de 4,9 U.N. ; la tineretul porcin de prăsilă, in primele 7 luni ale anului, s-a obținut o depășire a sporului de creștere de aproape 1 000 de kg., față de plan, iar prețul de cost a fost redus cu 2.07 iei.Firește, rezultatele de mai sus n-au venit de la sine. Comitetul sindicatului are meritul de a fi organizat periodic analize temeinice ale stadiului îndeplinirii prevederilor din contractul colectiv cu privire la îndeplinirea sarcinilor de producție. In cadrul acestor analize, muncitorii și-au spus cuvîntul, făcînd propuneri prețioase pentru înlăturarea deficiențelor ce mai existau în buna desfășurare a procesului de producție. De exemplu, pentru hrănirea arroafelor de reproducție pe timpul vern. ta taie ®s: beat coc ditn. no* trrtut FroFQ>*r■ fă rute »u fostconstruite e certe de adăposturi bune, amenajate in cadrul unei ta

bere de vară. La fel s-a procedat șl pentru cele 200 de vaci de lapte, tabăra respectivă fiind amplasată în apropierea terenurilor pe care s-au cultivat furajerele necesare.La obținerea bunelor rezultate — conform angajamentelor din contractul colectiv, — o contribuție importantă au adus-o, în primele 7 lunj ale anului, mecanizatorii din gospodărie. Folosipdu-se în cadrul întrecerii socialiste fanioane roșii de brigadă și de tractorist fruntaș pe gospodărie, analizîndu-se la toate consfătuirile de producție rezultatele obținute și populariztndu-se cele mai bune metode de lucru, s-a reușit a se crea printre mecanizatori un avînt general pentru depășirea normelor zilnice. Numai în primele 6 luni ale anului, s-au executa'?jcu tractoarele 14.259 ore de lucru, față de 8.589 de ore cit erau planificate. Cele mai de seamă succese au fost obținute de către brigăzile a IH-a și a IV-a, conduse de tov. Iliescu Mihai și respectiv Mitrică Năstase (ai căror mecanizatori și-au luat angajamentul să realizeze neapărat anul acesta cite 2.000 de ore cu fiecare tractor). Dar, așa cum prevedea contractul colectiv, conducerea gospodăriei și comitetul sindicatului au acordat o deosebită atenție și îndeplinirii angajamentelor cu privire la crearea unor cit mai bune condiții de muncă și de trai. Dacă tn anul 1969 se obținuseră realizări de seamă în această privință, nici anul acesta ele n--au fost mai mici. Astfel, ș-au amenajat o serie de clădiri pentru noi dormitoare necesare mun. citorilor sezonieri și zilieri, s-au refăcut mai multe barăci în același scop, a fost dată în folosință instalația de apă la grupul social de la centrul gospodăriei, au fost luata măsuri pentru înzestrarea cantirbiir cu veselă nouă și fețe de mese , — și s-a asigurat permanent hrană caldă In cîmp mecanizatorilor. Comisia de cantină a desfășurat și desfășoară o muncă susținută pentru a verifica periodic gramaj ele alimentelor repartizate și meniurilor întocmite. Pe lingă fiecare cantină, s-au amenajat mici grădini de legume și se cresc cțte 5—6 porci. Nu trebuie omis nici faptul că în acest an a fost amenajată o baie în cadrul atelierului mecanicNu se poate spune că prevederile contractului colectiv au fost îndeplinite în întregime. Astfel, linia de decovil pentru transportul furajelor ta cadrul sectorului zootehnic, prevăzută in contractul colectiv, n-a fost încă instalată i de asemenea, nu s-au făcut reparațiile prevăzute la instalația de apă de la grajdurile de vaci, astfel îneît să fie date în folosință adăpătorile automate cumpărate deja de către gospodărie.Este necesar ca în cel mai scurt timp și aceste angajamente, ce trebuiau realizate conform contractului colectiv pînă la 1 august, să fie traduse In viată, astfel îneît la gospodăria de stat Afumați să se creeze condiții tot mai bune de muncă și de trai pentru muncitori, chezășie a obț.3«i. poor succeM și șnai pildui-ION DRIN’CUTACHE VASILACHE corespondent
GhicitoriIOAN TRIFANcorespondent

primi elevii

Ah după cum m »tie, Foc nu-ngăduie să fie ;Totuși eu cunosc un loc Unde apa scoate toc.(eiBJtuaaorptH)didactic existent precum și mobilie rol st an fost ridicate de ia deposit lemaele repartizate peutru anul 1961, Coadncerea școlii s-a Îngrijit șl de procurarea manualelor școlare care vor fi Împărțite și anul acesta gratuit celor peste 5M de elevi care {■vată la școala din comuna noastră.
„Stana* mea ca ghearele. Piaptănă ogoarele. (edpip)

VICTOR VASILIU corespondent
„Ceasul" ista a cam sui, Spune ora-n limba lui Strigînd cit 11 tine glasul, Dar nu știe cit e ceasul.(jțtsooogj

argintiucu vârful repezit către tailțimea ce- rtihu-Axi, te Răscruci, se afli in zilele nristre tot o Brț.i Imens» deosebire este ci e» nu aparține unui singur baron. c: este proprietatea celor 1.091 de suflete care formeazi satul și colectiva.De mai bine de un deceniu, pe fosta moț.e se triiește altcum. E uluitor cum ta acest scurt rist.mp viața ți-a săpat o nouă albie. Tot ce-a fost unt, trist, înapoiat, timp de șapte sute de ani, s-a șters in anii noștri.Aici, te Răscruci, s-a dezvoltat o bogată gospodărie colectivă care este astăzi milionară, avind un fond de bază de peste 1.500.000 lei și un venit a- auai de aproape tot atâta. In anii care au trecut de ctad ultimul Banfi a zburat de te castei, s-a dat aici o bătălie crîncenă împotriva mizeriei, împotriva sărăciei, împotriva a tot ce au lăsat cei șapte sute de ani de domnie feudală. Cei peste o mie de rotnîni ți maghiari, care 1a sfatul partidului s-au unit într-o singură familie, au azi o avere comună de 1-511 hectare, un bogat sector zootehnic, două camioane, două tractoare rutiere, grajduri pentru sute de vite, magazii, remize pentru mați- nile-unelte ți altele.Colectiviștii au obținut asemenea recolte cum niciodată n-au cunoscut a- ceste locuri sub domnia baronilor. In acești am s-a ajuns pînă la o medie de 2.505 kilograme de grîu, 2.818 kilo- §rame de porumb, 3.150 de kilograme e orz ți 30.000 de kilograme de sfeclă de zahăr la hectar.O dată cu creșterea gospodăriei a crescut ți bunăstarea colectiviștilor. Valoarea zilei-muncă a ajuns,, ta bani și produse, te 35 de lei. Socotiți și dumneavoastră : dacă fostul clăcaș Balay Arpad cu familia a realizat 1.211 zile muncă, el a cîștigat într-un an 42.385 de lei. Ca Balay Arpad mulțl alții au dobîndit și ei cîștiguri frumoase.In fiecare an, urmașii foștilor iobagi

a; baronului Bani- s-au obșmuit ca, la împărțirea veniturilor, să care acasă tone de produse, să-ți umple hambarele, să-și încarce podurile ți odăile cu grtae ți să se întrebe : „unde mai punem restul" PSatul Răscruci, și-a schimbat și el înfățișarea. S-a înnoit cu o școală de 7 am. Foarte mulți dintre fiii colectiviștilor pleacă însă mai departe, te școli și facultăți ta oraș. Pentru prima oară ta istoria Răscruciului, în acești ani de reînnoiri, mulț’ dintre copiii satului au ajuns agronomi, ingineri, doctori, profesori. Feciorul lui Onisie Mo- rariu, care a lucrat pe moșia baronului, a făcut Facultatea de Agronomie la Cluj. Fiul lui Iosif Berețki e inginer agronom la Războieni. Ana, fata lui Baleț Iosif, e doctor chirurg la Tîrgu Mureș. Baloș Clara a terminat medicina la Cluj, și așteaptă să fie repartizată în satul natal. Peste 150 de copii de colectiviști stat plecați la școli medii, profesionale și facultăți.Șapte secole la rînd, progeniturile lui „Chak de genere Toma" i-au ținut pe sărmanii Răscruciului ta bezna ignoranței. Generația tînără a Răscruciului, vrind parcă să potolească dorul și setea de carte strict oprite timp de șapte secole, năvălește la învățătură.Vechile cocioabe de f>e timpul baronului au dispărut. în locul lor colectiviștii și-au clădit case frumoase, trainice. S-au ridicat adevărate cartiere noi. Crescînd nivelul de trai, unii dintre colectiviști nu se mai mulțumesc cu vechile case construite ta urmă cu 5—6 ani; le vor mai mari, mai frumoase, mai modeme. Ion Pop și Vasile Holdoț aveau case destul de bune. Totuși nu s-au mai simțit bine ta ele. Și-au clădit altele, mai arătoase, din zid, cu temelie de piatră- Gavrilă Morarul, avea ți el o casă făcută de mo- țu-său, yaaile Morariu. In ’54 a strwo*

t-o. Era cam veche, cam tatr-o rină. A ridicat alta, dar în '59 nu i-a mai plăcut. I-a schimbat fațada și i-a clădit un antreu frumos, cu încrustaturi. Și ca el stat alții- și alții-Era să uităm. In acest an, satul Răscruci a fost și electrificat. Curentul a intrat ți ta castel, luminind firidele și ungherele întunecoase, alungind parcă, prin puterea sa, amintirea vechilor fantome....înainte de a pleca, ne-am dus la castel să ne luăm rămas bun de la copiii colectiviștilor. Micuții erau adunați în sala de „prînzire". Ședeau pe scăunele, in fața măsuțelor încărcate cu jucării. Educatoarea ii învăța un cîntec. Corul de voci cristaline, răsuna în întreg castelul. Privirea ni s-a oprit deasupra ușii acestei săli, unde se holba ca o fantomă, inscripția săpată în lemn de nuc : „Chak de genere Toma" — 1220.Și rîsul zglobiu al copiilor răsuna ta întreg castelul...Afară lingă bradul argintiu am stat de vorbă cu colectiviștii care ieșiseră să fumeze o țigară ta pauză. De la ei am aflat că ta urma discuției pe marginea Raportului tovarășului Gheorghe Gheorghiu-Dej, și-au luat noi sarcini i să planteze încă 30 de hectare de pomi și 50 de hectare de vie, să cumpere încă 167 de vaci, 500 de oi, 30 de scroafe, să înalțe noi construcții. Și toate acestea vor face ca viața să fie mai frumoasă și mai plină pe fosta moșie a baronului Banfi.Ne-am luat rămas bun de la colectiviști. Din depărtare, bradul argintiu ni se înfățișa sclipind ta bătaia soarelui, de parcă ar fi fost acoperit cu fulgi de nea. In plină vară bradul era acoperit de omăt. Da, baroneasă Charlotta, bradul argintiu trăiește. Iarba crește altfel, păsările ciripesc altfel; văzduhul vibrează altfel. In zorii zilelor oamenii pleacă să se întâlnească cu pământul Iot. Bradul argintiu trăiește!ȘTEFAN HARALAMB 
STELA NEAGU

Tehnicieni și ingineri agronomi !
Biserica 
lucrări:

Librăria „Cartea prin poștă" din București, str.
Enei nr. 16, raion Stalin, vă recomandă următoarele

— IONETE A : Creșterea porcilor 5,60 lei
- MOLDOVEANU GH. și alții: Aprecierea valorii 

productive a animalelor după exterior. 41,80 lei
— MILIȚIU I și alții: Pomicultura specială și porno-

logie 6,35 lei
— SULEA 1. și POPOVICl C. : Exploatarea rațio

nală a plugurilor purtate 3,40 |ei
— ȘTEFANESCU G. A.: Avicultura - vol. I 43,20 lei
— BALAȘESCU M.: Idem — vol. II 40,90 lei
— XXX îndrumător pentru minuirea incubatoare

lor 4 40 lei
— XXX înmulțirea albinelor și întreținerea fami

llllor cu mătei suplimentare 2,10 lei

S;
<<

§

Plata cărților comandate se face la primirea coletului (ram >< 
burs). ■

Intrep inderite agricole socialiste și bibliotecile pot achita << 
contravaloarea lucrărilor comandate și cu virament in cazul ă 
eind valoarea comenzii este de cel puțin 100 lei.

Laboratorul de Izotopi radioactivi din cadrul Institutului de cercetări a- grlcole este înzestrat cu a(>aratura modernă. Aici se efectuează lucrări de cercetări referitoare la randamentul dat de lngrăș&mlntele chimice, a modului și timpului de aplicare a lor, lucrări de fiziologie vegetală, de protecția plantelor etc. Clișeul înfățișează pe chimist» Stela Corbeanu șl tehnicianul Valerlu Torpeschl, determined radioactivitatea unor extrase de plante



LA SLTA DE HECTARE

De la Sibiu, la o jumătate de oră 
de drum cu autobuzul, se află gos
podăria agricolă colectivă „Drumul 
Libertății" din comuna Șura Mică,

Nu era prea de dimineață când am 
sosit aici, dar de data asta m a- 
vut mai mult noroc ca altă 
Deși trecuse de ora 8, Ivănuș 
colae, președintele gospodăriei co
lective și inginerul agronom Suva 
Miraslov se mai găseau în curtea 
gospodăriei.

De vreme ce ne-ai „prins" 
sediu, să intrăm pentru o clipă 
birou *- mă pofti președintele.

■'< In coridorul curat, spațios, pe . 
reți se aflau numeroase grafice care 
oglindeau dezvoltarea gospodăriei in 
cei zece ani de existență. Îmi notez 
în carnet data de 2 iulie 1950. 
Atunci, gospodăria colectivă din 
Șura Mică număra 85 de familii. 
Proprietatea obștească se ridica doar 
la 245 de ha, 12 vaci, 10 cai și cîte
va unelte agricole vechi. După cinci 
ani, gospodăria crescuse la peste 150 
de familii, suprafața se dublase, nu
mărul taurinelor ajunsese la 30 de 
capete, iar venitul bănesc la 201.670 
de lei. El provenea, bineînțeles, in
tro proporție covîrșitoart, din valo
rificarea produselor cerealiere.

Consfătuirea de la Constanța a 
constituit începutul unei etape noi 
tn dezvoltarea gospodăriei colective 
din Șura Mică. Sub îndrumarea or
ganizației de partid, colectiviștii au 
hotărît să pună bazele unui puternic 

.sector zootehnic. Folosind creditele 
^acordate de stat oa »i fondurile bă

nești proprii, colectiviștii din Șura 
Mică au ajuns, tn numai cițiva ani, 
fruntași pe raion la încărcătura de 
animale proprietate obștească la 
ruta de ha. Bunăoară, la încheierea 
semestrului I ai acestui an, gospo
dăria dispunea de 466 de taurine, 
din care peste 272 de vaci de lapte, 
145 de porcine și 1.215 ovine. Cal
culată la suta de hectare, gospodăria 
are o încărcătură de 74 de taurine 
dintre care peste 45 de vaci, cîte 
302 oi și 24 de porci. Este semnifi
cativ faptul că numai tn doi ani nu
mărul vacilor de lapte a crescut eu 
319 capete, majoritatea fiind din 
psăsilă proprie. La sfîrșitul anului 
1961, gospodăria colectivă „Drumul

dată.
Ni-

Sava

la în
pe-

Libertății11 va avea la suprafața de 
600 de hg, 551 de taurine, din care 
peste 350 vor fi vaci de lapte, ceea 
ce va reprezenta o încărcătură de 
de capete la o sută de hectare.VENITURI LA NIVELUL POSIBILITĂȚILORDe cîțiva ani, această gospodărie aduce o însemnată contribuție la a- provizionarea orașului Sibiu cu lapte, carne și alte produse animale. Anul trecut, de pildă, gospodăria a realizat peste 2.300 de litri de lapte pe eap de vacă furajată, iar în acest an colectiviștii și-au propus să ajungă la peste 2.500 de litri.Veniturile realizate din sectorul zootehnic au fost de 731.500 de lei. Anul acesta, ele vor fi cu cel puțin 200.000 de Iei mai mari. Gospodăria va mări mult numărul de animale folosind prăsilă proprie.Aplicînd în viață recomandările partidului și guvernului, colectiviștii din Șura Mică au încheiat cu statul contracte de livrare a produselor pe termene lungi, această măsură fiind deosebit de convenabilă pentru dezvoltarea continuă și mul-

81

tilaterală a gospodăriei lor colective. Numai în acest an, gospodăria din Șura Mică va livra statului, în afara celor peste 100.000 de kg cereale, peste 80 de vagoane de cartofi, 1.230 de vagoane de sfeclă de zahăr, 2.000 de kg de lînă, mii de hl. de lapte și zeci le tone de came, brînză etc. Veniturile realizate din vînzarea acestor produse se vor cifra la sfîrșitul acestui an, la circa 2.000.000 lei, contribuind la mărirea valorii muncă, la ridicarea nivelului trai al colectiviștilor.Diseutînd cu colectiviștii din Mică, despre sarcinile trasate culturii de recenta plenară a C.C. al P.M.R. și despra perspectivele gospodăriei lor, ei și-au afirmat hotă- rîrea de a obține astfel de producții de porumb, furaje fibroase și suculente care să le permită mărirea sectorului zootehnic pînă la o sută de taurine la suta de ha.Nu încape îndoială că acest obiectiv va fi realizat cu succes. Gospodăria din Șura Mică are experiență și cadre capabile, iar colectiviștii s au convins că sporirea numărului de animale proprietate obștească e în folosul lor.

zilei- deȘura agri-

P. ZBlRLEA
Dezvoltă sectorul zootehnicGospodăriile colective na au sporit numărul prin cumpărări și prăsilă pînă la 1 iunie cu ovine, 9.379 bovine, din care 1.333 vaci de lapte, cu 12.566 capete porcine, iar la îngrășat au fost puși cu 19.600 mai mulți porci decît în perioada corespunzătoare a anului trecut. Pînă în prezent, gospodăriile celeotive au depășit graficul de cumpărări cu 175 la sută la vaci, iar la vițele de prăsilă cu peste 200 la sută. Multe gospodării ca cele din Gurba, Tîrnova, Bocsig, Sîntana, Șimand, Diosig și altele au cumpărat toate animalele prevăzute pentru acest an.

din Crișa- animaleior proprie aproape 40.000
mările date de activiștii de partid și de inginerii secției agricole raionale, de a dezvolta în cît mai mare măsură sectorul zootehnic, colectiviștii din Bicfalău au hotărît să pere în acest an 60 de vaci te. De curind, primele 20 de i și fost aduse in gospodărie.

I In gospodăriile colective! 
! din raionul Sîrlad ? l Og La gospodăria agricolă colecti- g 8 vă din comuna Dragalina, va § 
| loarea zilei-muncă a crescut în 8 8 1960 față de anul 1959 cu 9 lei. | 8 în acest an valoarea zilei-muncă | ? va fi și mai mare ca anul trecut. 8 8 Creșterea valorii zilei-muncă se | 
g datorește dezvoltării producției | I vegetale și animale. j1 *8 Gospodăria agricolă colectivă 8 8 din comuna Ivești, dispune gstăzi | 
j de 135 de vaci de lapte, 1.617 oi, 8 g 280 de porci și 44 de scroafe de 2 8 reproducție. Creșterea rapidă a | 
? sectorului zootehnic a făcut posi- 8 8 bilă dublarea veniturilor bănești. 8 8 Paralel cu acțiunea de sporire a 8
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| de mare productivitate.

j * IJ Gospodăriile agricole colective g 8 ăin rgion și-au mărit averea ob- j 8 șteascg de la 38 milioane în 1959, | 
lg 100 de milioane in prezent, iar g g fondul de bază ai gospodăriilor a | S crescut la 46 de milioane lei- In | | primul semestru al anului curent, i 

| ca urmare a ajutorului primit din î 8 partea statului, gospodăriila co- ș I lective birlădene au investit pen- g 8 tru dezvoltarea lor multilaterali ? 
î peste 20 de milioane de lei din| 
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i cum- cu lap- vaci au
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9*8 I Gospodăria agricolă colectivă 2 
din comuna Perieni care a luat 8 8 ființă în 1959, merge cu pași re- ? 

| pezi spre titlul de unitate frunta- ș 8 șă. Gospodăria are deja 95 de i 8 vaci de lapte, 650 de oi din care 1 354 cu Hnd semi-fină, un mare * | număr de porcine și păsări.so 30 OO oc ac 3C 3C SC X SC 3C OC OC OC OO OC OO OO OC ac OC 3C x'

Vom pune în valoare 
toate posibilitățile existenteîncepînd din anul trecut, în urma studierii Directivelor Congresului al IlI-lea al P.M.R., consiliul gospodăriei noastre, îndrumat de organizația de bază P.M.R., a luat măsuri pentru dezvoltarea corespunzătoare a sectorului zootehnic, în prezent, am trecut de 420 de taurine din care 157 vaci de lapte și peste 162 capete juninci și tineret taurin femei oprit pentru prăsilă. De asemenea, avem peste 4.000 de ovine.Călăuzindu-ne după indicațiile Raportului tovarășului Gheorghe Gheorehiu-Dej prezentat la recenta plenară a C.C. al P.M.R., noi vom opri pentru prăsilă întregul efectiv de tineret taurin femei, care primește o creștere corespunzătoare. Dacă în prezent avem peste 319 capete vaci, juninci și vițele, din prăsilă obținută în 1965 vom ajunge la 600 vaci de lapte și 900 capete tineret taurin. Sectorul ovin îl vom dezvolta începînd din anul viitor la 6.000 de capete.

DEZVOLTAREA BAZEI FURAJERE 
ÎN CENTRUL ATENȚIEI

în

M. VELNICIUC corespondent
★Gospodăria colectivă „Viață Nouă" din satul Bicfalău, raionul Sf. Gheor- ghe, se află abia la Începutul dezvoltării sale. Aplicînd In viață Indm-

La G. A. C. Potîrnichea

ai multă atenție 
păsărilor

late. Astfel, deși planul prevedea 7.000 de păsări, gospodăria nu are în prezent decît 2.000. Condiul de conducere a analizat de foarte multe ori munca din acest sector. Dar de aproape fiecare dată analizele au plutit la suprafața lucrurilor, nesta- bilindu-se cauzele lipsurilor pentru a se lua măsuri de lichidare a lor. Probleme ca fluctuația de colectiviști în cadrul fermei de păsări, slaba a- sistență sanitar-veterinară, lipsa u- nor rații judicios întocmite etc., n-au fost rezolvate nici pînă în prezent, în cursul lunii iunie, bunăoară, în cadrul fermei de păsări au fost schimbate 5—6 îngrijitoare, iar asemenea schimbări au continuat și după aceea. Consiliul de conducere al gospodăriei acordă o slabă atenție permanentizării cadrelor de îngrijitori. generalizării experienței fruntașilor în producție, stimulării lor în muncă De asemenea, nu de puține ori. consiliul de conducere (președinte tov. Toloș Aristotel) neglijează îndeplinirea unor hotărtri ale sale, menite să ducă la îmbunătățirea muncii. Bunăoară, de mai mult timp s-a hotărît să se împrejmuiască cu plasă terenul destinat creșterii păsărilor. Această plasă n-a fost cumpărată însă nici pînă acum. Din această cauză păsările se împrăștie pe tot cîmpul și ele sînt dijmuite de vulpi și chiar de porci.Toate cele de mai sus sînt în mare parte lipsuri mărunte care pot fi ușor lichidate. Rămîne ca membrii consiliului de condueere al gospodăriei colective din Potîrnichea, brigadierul zootehnist Codin Dogaru și toți cei care răspund de munca din sectorul creșterii animalelor, să a- corde mai multă atenție fermei de păsări.

creșteriiîmpreună cu brigadierul zootehnic Codin Dogaru am vizitat de curind sectorul zootehnic *1 g?spo- d&r.e coiecxve din satul Potirni- Ohei. raionul Negru Vodă. Gospodăria are acum 68 scroafe de producție din rasa Marele Alb: purceii puși ia îngrășat sint destul de frumoși (pînă la sfîrșitul amikii gospodăria Ja livra statutar; 186 de porci grași). Vizitând maternitatea, tngrășătoria, Inoua maternitate care va fi termina- fă în curind, te convingi cu ușurință de faptul că în acest sector ae muncește cu hărnicie.Ferma de vaci a înregistrat ș: ea £ele succese. Gospodăria are ir. p.-e- ît 93 de vaci, organizate în 7 grupe. Bine îngrijite și hrănite, vac.’.e din grupele îngrijitorilor Stan S'â- nia, Ilie S. și Ioana Cazangiu dau în medie cîte circa 10 litri de lapte zilnic, ceea ce înseamnă că gospodăria va îndeplini și chiar depăși angaja- jmentul de a realiza în acest B.100 litri lapte pe cap de vacă tajată.Vînzînd cantități importante de produse animaliere, pînă în prezent gospodăria colectivă din Potîrnichea e obținut din acest sector peste 800.000 lei, mai mult de jumătate Ein cît este prevăzut în planul de producție pe anul acesta.Cu toate că ia gospodăria colectivă din Potîrnichea s-au obținut u- nele rezultate bune în privința creșterii animalelor, trebuie arătat însă că în acest sector ma; dăinuie o serie de lipsuri. Să amintim, de pildă, Vie sectorul avicol. Colectiviștii au Axmstruit anul trecut și în anii din tarmă mai multe obiective necesare fermei de păsări (cotețe, puiemițe, ete.). Din păcate, datorită mortalită- ților cauzate de îngrijirea necorespunzătoare a puilor, acește construcții sînt în prezent aproape nepopu-

an fu-

N. CONSTANTIN

'^v.;

Pescuitul formează încă o ramură de pe urma căreia membrii gospodă
riei agricole colective „9 Mai" din Giurgiu, obțin venituri importante. 
In fotografie : tov. Ilie Nedelcu, președintele gospodăriei agricole colec
tive, studiind împreună cu tov. ing. B. Șumuleanu, posibilitățile de trans

portul puietului din brațul Dunărica, în balta Greaca

Gospodăria agricolă colectivă din comuna Rast, regiunea Oltenia, dispune în prezent de 267 vad, 3.636 oi și un însemnat număr de porcine. Sectorul zootehnic al gospodăriei a adus în primele 6 luni ale anului un venit de 716.906 lei. în clișeu : Mnăra colectivistă Leana Dolcan, îngrijitoare fruntașă a vițeilor. Foto ș C. MORARU
500.000 de lei dinGospodăria agricolă colectivă „Drapelul Roșu" din Salonta a ajuns în acest an să aibă în proprietate obștească peste 4.800 de capete de animale. Ca număr, ovinele ocupă locul principal : 3.360 de capete. Aplicînd măsurile de selecție, acordînd o grijă deosebită furajării și întreținerii lor, colectiviștii au reușit să obțină

valorificarea liniiîn acest an cîte 5 kg de lînă în medie pe cap de oaie tunsă. Realiztnd o asemenea producție, colectiviștii din Salonta au obținut în urma valorificării lînii, un venit net de 500.000 de lei. V. MINERVA corespondent
3.040 litri lapte peste planîn primele 7 lpni ale anului acesta, mulgătorul Nicolae Băcăniță de la G.A.S. Secueni-Roman avea planificat să realizeze 42.800 de litri de lap-

te de la grupa sa de vaci. El a obținut 3.040 de litri de lapte peste plan ca urmare a bunei îngrijiri și furajări a animalelor.

în

Ținînd seama de sarcinile sporite ce revin sectorului zootehnic, conducerea gospodăriei noastre a acordat anul acesta o atenție și mai mare asigurării unei baze furajere corespunzătoare. Au fost produse finuri de lucernă și bor- ceag de bună calitate. S-au însilo- zat, de asemenea, cantități însemnate de borceag, secară și lucernă masă-verde. în cultură dublă au fost însămînțate peste 300 de ha cu iarbă de Sudan, porumb pentru siloz și porumb masă-verde. Vom însiloza de asemenea cantități sporite de porumb.începînd cu data de 10 aprilie am asigurat animalelor masa-verde necesară care a fost folosită prin pășunat combinat cu administrarea la iesle sau numai la iesle.Pentru 1962 avem rezerve să îmbunătățim și mai mult baza furajeră. Anul acesta s-a irit un „gol" intre secara masă-verde și borcea- gul de primăvară. De pe la 15 mai secara masă-verde a început să se lignifice ne mai fiind bună de dat în hrana animalelor iar borceagul de primăvară la acea dată nu se dezvoltase corespunzător pentru a fi pășunat. Spre a înlătura această deficiență, în toamna aceasta vom asigura și suprafața necesară cultivată cu borceag de toamnă care poate urma la pășunat imediat după secară și apoi borceagul de primăvară. Consider, de asemenea, că pentru anii viitori, ținînd seama de faptul că sectorul zootehnic se dezvoltă continuu, va trebui să mărim suprafețele cultivate cu lu- cemă și sparcetă, să cultivăm sfecla semi-zâharată, sfeclă furajeră și morcovi de nutreț precum și suprafețe corespunzătoare cu do- vleci și pepeni furajeri.„RASA TRECE PRIN GURĂ"

nă și liniște. Mulsul se face mod rai’ cături de lapte care conți _ tjtate mare de grăsime. înainte, în timpul mulsului și după muls, îngrijitorii fac masajul ugerului, care contribuie la mărirea producției de lapte.S-a avut în vedere ca vacile să primească în timp de 24 de ore 4 hrăniri de bază cu cantități suficiente de furaje, la intervale de 4 ore între ele; aceasta spre a se putea asigura animalelor și timpul necesar rumegării. S-a respectat, de asemenea, adăparea la timp a animalelor, repausul mamar, (cu două luni înainte de fătare) și s-a urmărit cu strictețe planul de montă și fătări. Acestea au făcut să nu avem în prezent vaci sterpe și să dispunem de o structură normală a efectivelor de taurine.Nu putem spune că avem vaci de rasă prea bună. Majoritatea, provenite din cumpărări, sînt de diferite tipuri de metiși care la început dădeau o producție mică de lapte, abia 2—3 litri zilnic. Și noi am avut prilejul să ne convingem de faptul că hrana are rolul notărîtor, cu alte cuvinte că „rasa trece prin gură". Astfel, în condițiile unei hrăniri și îngrijiri raționale. așa după cum am arătat mai înainte, am ajuns să obținem zilnic peste 10 litri de lapte pe cap de vacă furajată, și să dăm statului peste plan pe primul semestru al anului acesta 17.000 litri lapte- marfă.Bineînțeles că în activitatea noastră nu ignorăm rolul selecției, dar sintem convinși să toate animalele, printr-o bună hrănire și îngrijire, pot da producții mari și economice.

ațional, pînă la ultimele pi- de lapte care conțin o can-

TOȚI MULGĂTORII LA NIVELUL CELOR FRUNTAȘILa ferma de vaci avem mulgători fruntași ca Ion Mituț, Mihal- cea Năstase, Mihalcca Marin, Sarageaua Nicolae și alții care îngrijesc și hrănesc cu mult interes a- nimalele depășind pe primul semestru producția de lapte cu 30 la sută. Sînt însă și mulgători ca Enciu Ilie, Ion Ionel și alții, care au obținut rezultate mai slabe in producție, deoarece nu au respectat așa cum se curine programul de grajd, nu au întreținut și furajat rațional animalele. De aici rezultă sarcina ca pe viitor, prin

consfătuiri de producție în cadrul grupelor sindicale, prin popularizarea la gazeta de perete etc., să extindem metodele bune de muncă ale mulgătorilor fruntași, să ridicăm în scurtă vreme la nivelul lor și pe cei rămași în urmă.CREȘTEREA DIRIJATĂ A TINERETULUI TAURINPentru a obține animale cu un înalt potențial productiv noi dăm o atenție deosebită și creșterii dirijate a tineretului taurin. Alăptarea vițeilor, bunăoară, se face Ia biberon, în mod cit mai igienic și la ore fixe. începînd de la vîrsta de 10 zile, introducem în hrana vițeilor concentratele corespunzătoare ca, făină de ovăz, orz, porumb etc., și fin de bună calitate pentru ca vițeii să se obișnuiască de mici cu consumarea acestora. Ca urmare a bunei hrăniri și întrețineri, planul la sporul de greutate vie la viței a fost îndeplinit la toate categoriile. îngrijitori fruntași de tineret ca Ghizuroiu Grigore, Ciu- raru Constantin și Istrate Aspavia îndeplinesc și depășesc lună de iur-â sporul de greutate la viței reelizînd totodată însemnate cîștiguri.
★în încheiere doresc să spun cîte' a cuvinte și despre sectorul ovin. Prin asigurarea unei hrane de calitate în tot timpul anului, prinir-o îngrijire atentă, gospodara a obținut o depășire de plan de 1501 kg. la lină, '8 miei, și 3.000 litri de lapte. Tineretul ovin femei cîin acest an este frumos dezvoltat. Dir cerbecuții pe care îi batalizăm in toamnă, vom obține exemplare care în anul viitor să dea peste 6 kg. lină fiecare și pe care-i vom livra vii in toamna lui 1962 la greutatea de 70-80 kg. fiecare.Depășirea planului de producție pită in prezent la toți indicii, ne dă convingerea că paralel cu dez- vrt’arei sectorului zootehnic vom reuși să ne prezentăm la sfîrșitul anului acesta cu realizări și mai frumoase și să traducem astfel în viață mărețele obiective cuprinse în Raportul prezentat de tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej la recenta plenară a C.C. al P.M.R.

PAVEL MANOLEing:: er zootehnist șef la G.A.S. Bărăganul, regiunea București
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O preocupare permanentă constituie pentru noi aplicarea măsurilor de hrănire și îngrijire rațională a animalelor. Pentru vacile de lapte s-au întocmit rații pe grupe de producție, mergîndu-se pînă la furajarea individuală a fiecărei vaci de lapte, după greutatea corporală, producția de lapte, stadiul de gestație și alte particularități individuale. în furajarea vacilor de lupte am plecat de la premiza că aceasta este cu atît mai mică cu cît animalul este mai din abundență.în cadrul sectorului taurin întocmit un amănunțit program de grajd avîndu-se în vedere realizarea unor intervale cît mai egale între cele trei mulsori ale vacilor, de cel puțin 7 ore ziua și 10 ore noaptea. Mulsul de dimineață începe la ora 5, cel de prînz la ora 12, iar cel de seara la ora 19. Ne-am convins că pentru a produce o cantitate cît mai mare de lapte, a- nimalele au nevoie de cel puțin 7 ore între mulsori, de hrană, odih-
In raioanele Zimnicea și Videle

Atenție terminării la timp 
a construcțiilor zootehnicegospodăriile agricole colective din raionul Zimnicea trebuie să se construiască anul acesta peste 100 de grajduri mari pentru vaci de lapte. O bună parte din aceste obiective au și fost terminate. La gospodăria colectivă „Dunărea" aflată în zona agricolă preorășenească Zimnicea, brigada de constructori a gospodăriei, condusă de colectivistul Ichim Gheorghe, a ridicat în acest an, folosind zeci de mii de cărămizi fabricate în gospodărie, două grajduri cu o capacitate de 200 de vaci. Gospodăria nu neglijează nici alimentarea cu apă; pentru grajdurile nou construite s-a forat un puț care asigură debitul necesar. „Urmărim cu multă a- tenție — ne spune brigadierul zootehnist al gospodăriei — rezultatele obținute de unele gospodării din regiunea noastră, care au montat pompe de tip nou, fabricate de centrele mecanice, pentru a introduce aceste pompe și în gospodăria noastră".Și la gospodăria colectivă „Ilie Pintilie" din comuna Năsturelu, în centrul gospodăresc creat de puțină vreme, _ se construiesc două grajduri pentru vaci. Gospodăria mai are în plan să construiască o maternitate de 50 de scroafe și un saivan pentru 500 de oi. Lucrările la șarpanta celui de-al doilea grajd de taurine merg eu încetineală, deși în gospodărie există stive mari de lemn pentru construcții rurale. Tehnicienii constructori de la secția agricolă raională trebuie să acorde mai multă atenție îndrumării teh-

nice a brigăzii de constructori a acestei gospodării spre a folosi în mod chibzuit materialul lemnos. De asemenea, organele contabile de la secția agricolă raională sînt datoare să acorde sprijin la contabilizarea investițiilor de la această gospodărie care are frumoase sibilități de dezvoltare, avînd profil cerealier și zootehnic.
★în raionul Videle grajdurile de vaci au fost terminate în proporție de 40 la sută. Un bun exemplu de folosire a proiectelor din catalogul de proiecte orientative al Ministerului Agriculturii, — întîlnim la gospodăria colectivă „Unirea" din comuna Blejești. în centrul gospodăresc bine ales, cu posibilități de lărgire, au fost construite două grajduri pentru 200 de vaci, o magazie de 70 vagoane cereale, un pătul de porumb și alte construcții agrozootehnice. Aici s-a folosit cu multă pricepere lemnul rotund pentru construcții rurale ; în atelierul gospodăriei s-au confecționat metalice, binărilor șarpantă,__din beton, pereții din cărămidă, șarpanta și stîlpii interiori din lemn pentru construcții rurale; tavanul este parțial înclinat fiind executat cu împletitură de nuiele, fixată pe căpriori și pe cleștii centrali. Pe împletitură s-a aplicat lipitură de lut cu paie.Tovarășul Bebeșel Grigore, tehnicianul constructor al raionului, care a îndrumat pe colectiviști în
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oricărui interior. ELECT RO NICA întreprindere Industrială de Stat pentru Piese și Aparate de Radio. BucureștiStr. Baicului nr. 82 Raion 1 Mai
inexecutarea acestor construcții dică necesitatea de a se organiza în raion un schimb de experiență cu brigăzile de constructori din gospodăriile colective spre a se a- rata concludent soluțiile cele mai economice realizate pe baza proiectelor din catalog.Atît în raionul Videle, cît și în raionul Zimnicea, este necesar să se asigure neîntîrziat de către centrele mecanice ale Ministerului Agriculturii livrările de prese pentru cărămidă. în raionul Videle s-au fabricat în semestrul I cîteva milioane de cărămizi dar cerințele sint din ce în ce mai mari; gospodăriile colective din raionul Videle au cerut încă din primăvară 47 de prese de cărămidă. Trustul centrelor mecanice trebuie să ia măsuri pentru a livra neîntîrziat aceste prese.în ambele raioane sînt unele ră- mîneri în urmă la construcțiile pentru porcine și sînt mult întîrziate construcțiile avicole. în raionul Zimnicea, de pildă, un sfert din totalul grajdurilor de porcine n-au fost încă începute, iar în raionul Videle, construcțiile avicole se desfășoară nesatisfăcător. La G.A.C.- uriie din aceste raioane sînt create condiții pentru ca în scurt timp să se înlăture rămînerea în urmă. în acest scop se cere din partea tehnicienilor constructori de la secțiile agricole raionale să-și intensifice munca de îndrumare tehnică a construcțiilor agrozootehnice.Ing. M. MARINESCU din Ministerul Agriculturii

Deținători de oi!
Unitățile D. C. A. achiziționează orice 
cantități de lină Ja prețuri avantajoase. 
Valorificați surplusurile de lînă prin 
unitățile D. C. A. sau prin achizitorii 
D, C. A. din comune și sate.
Valorificînd prin D. C. A. surplusurile 
de lînă, vă asigurați venituri impor

tante.

Cultivatori

• Recoltați inul de fuior, cînd tulpinile au 
culoarea galbenă verzue, culoarea lămîii

• Sortaji-le ia recoltare și predaji-le pe califăfi 
la centrele de recepjie spre a putea objine

cîștiguri mari



Toți acei cărora le este dragă menținerea păcii 
se pot bizui cu curaj pe Uniunea Sovietică

MOSCOVA 31 (Agerpres). - TASS 
transmite următoarea Declarație a 
guvernului sovietic :Popoarele sînt în prezent martore ale agresivității mereu crescînde a politicii blocului militar N.A.T.O. Statele Unite ale Americii și aliatii lor învîrtesc cu tot mai multă putere rotile mașinii lor de război, am- pliiicînd la proporții fără precedent cursa înarmărilor, sporind efectivele armatelor, încingînd pînă la incandescentă încordarea situației internaționale. Lucrurile au ajuns pînă acolo incit conducătorii S.U.A. și țărilor aliate lor recurg la amemn- țări de a pune mina pe arme și de 
a dezlănțui un război ca răspuns la încheierea Tratatului de pace cu Republica Democrată Germană.în fața acestor fapte, care nu pot să nu pună în gardă, guvernul sovietic consideră de datoria sa să ia toate măsurile necesare pentru ca Uniunea Sovietică să fie pe deplin pregătită să facă inofensiv pe orice agresor, dacă el ar încerca să comită o agresiune. Prea proaspătă este în memoria oamenilor tragedia primelor luni ale Marelui Război pentru Apărarea Patriei, cînd Hitler a atacat U.R.S.S., avînd asigurată superioritatea în tehnica de luptă, pentru ca acest lucru să fie îngăduit în prezent. Iată de ce guvernul sovietic a și luat un șir de măsuri serioase pentru întărirea securității U.R.S.S. Din același motiv, după o chibzuire profundă și multilaterală guvernul sovietic a adoptat hotărârea de a efectua explozii experimentale cu arma nucleară.Pe deplin conștient de importanța și răspunderea acestui pas serios, guvernul Uniunii Sovietice consideră necesar să explice poporului sovietic si întregii omeniri sensul și însemnătatea acestei hotărîri, al cărei unic scop este de a face totul pentru a preîntîmpina catastrofa care ar constitui-o un al treilea război mondial pentru sute de milioane de locuitori ai planetei noastre.Cei care pregătesc un nou măcel mondial sădesc în prezent iluzia că pasămite un nou război, dacă ar fi dezlănțuit, s-ar duce fără folosirea armei termonucleare. Aceasta este însă o înșelare a popoarelor.Experiența istoriei învață că niciodată nu s-a reușit să se stăvilească între limite dinainte stabilite, incendiul războiului. Războaiele au legile lor aspre, implacabile. Agresorul dezlănțuie războiul pentru a-și îngenunchia victima, pentru a impune voința sa. Dar și agresorul înțelege că în cazul unei înfrînger:. pe el însuși îl va lovi acea soartă pe care a pregătit-o pentru victima sa. De aceea fiecare stat participant la război, indiferent de faptul dacă el este acela care atacă sau care se apără, nu se va da înlături de la nimic pentru obținerea victoriei și nu se va recunoaște înfrînt pînă ce îiu va fi folosit și epuizat toate mijloacele de care dispune pentru ducerea războiului. In aceste condiții, orice conflict armat, fie chiar neînsemnat la început, dacă puterile nucleare s-ar pomeni atrase în- .tr-însul. se va transforma inevitabil intr-un război racheto-nuclear general.Oamenilor sovietici, care încă nu de mult au văzut războiul in casa lor și care au plătit cu pierderi incalculabile pentru reinstaurarea păcii, le sînt deosebit de apropiate și clare năzuințele popoarelor de a bune capăt cursei înarmărilor, de a scăpa pentru totdeauna de războaie distrugătoare. Dar toate cele suferite de oameni în războaiele trecute, pălesc în fața grozăviilor pe care le pot pricinui numai cîteva bombe termonucleare. Or. astăzi în arsenalele marilor puteri se află nu o singură duzină și nu o singură sută, ci mii de astfel de bombe. Fiind una din puterile nucleare. Uniunea Sovietică a acumulat suficiente cunoștințe științifice și tehnice cu privire la forța de distrugere a noilor tipuri de arme, cu privire la mijloacele de transportare la țintă a încărcăturilor termonucleare și cu privire la consecințele folosirii acestei arme, pentru ca să-și dea seama pe deplin de caracterul unui război modern.Guvernul sovietic și-a ridicat primul glasul pentru dezarmarea generală și totală, pentru încetarea experiențelor cu arma atomică. El a supus nu o dată examinării Organizației Națiunilor Unite propuneri concrete menite să asigure realizarea acestui țel. De la tribuna Organizației Națiunilor Unite, în mesajele și declarațiile șefului guvernului sovietic, N. S. Hrușciov, pretutindeni unde la masa tratativelor reprezentanții lagărului socialist s-au întîlnit cu reprezentanții țărilor occidentale, a răsunat chemarea sinceră și înflăcărată a Uniunii Sovietice de a se ajunge la un acord pentru a distruge pentru totdeauna și sub cel mai sever control internațional, toate tipurile de armament — pînă la ultima bombă și pînă la ultimul proiectil, de a desființa armatele — pînă la ultimul soldat, de a desființa statele majore și departamentele militare.N-ar fi o exagerare să se considere că încă astăzi omenirea ar putea trăi într-o lume fără arme și fără armate, numai dacă guvernele S.U.A.. Angliei, Franței și altor state participante la blocurile militare occidentale ar manifesta aceeași dorință.Adversarii dezarmării caută încă să dea impresia că piedica spre un acord cu privire la dezarmare ar fi modul diferit în care abordează U- niunea Sovietică și puterile occidentale problema controlului. Nimeni nu neagă că stabilirea controlului internațional asupra dezarmării, control care afectează cele mai profunde interese ale statelor, interesele securității lor, este o chestiune complicată și delicată. într-adevăr. dto- blema controlului a fost mulți ani un obstacol în calea spre un acord cu privire la dezarmare. Aceasta s-a 

întîmplat pentru că controlul a fost folosit de puterile occidentale ca pretext pentru a face să eșueze orice propuneri cu privire la dezarmare. Nici înainte ele n-au năzuit niciodată spre un control asupra dezarmării. Acest lucru a fost spus îd modul cel mai clar de la tribuna O.N.U. de fostul președinte al S.U.A., D. Eisenhower, care a declarat fără echivoc că nu este vorba despre un control asupra dezarmării, ci despre un control asupra înarmării.Pentru a nu lăsa să se distrugă e sența problemei — însăși dezarmarea — guvernul sovietic a declarat deschis că este dinainte gata să a- dopte orice propuneri ale puterilor occidentale cu privire la controlul internațional. în legătură cu aceasta de la puterile occidentale s-a așteptat un singur lucru — să se alăture propunerilor noastre cu privire la dezarmarea generală și să formuleze propunerile lor cu privire la controlul general. Dar. ciudat lucru, cei care pînă atunci manifestaseră atîta îngrijorare în legătură cu controlul internațional, și-au pierdu; parcă graiul cînd li s-au oferit posibilități nelimitate pentru a-și formula și realiza ideile cu privire la sistemul de control internațional!Prin ce se poate oare explica că pînă în prezent puterile occidentale nu au făcut propuneri concrete în a- ceastă privință ? Acest lucru se poate explica numai prin teama că Uniunea Sovietică va accepta pro- nunerile lor referitoare la control, și atunci puterile occidentale vor fi nevoite fie să accepte dezarmarea generală si totală, fie să se demaște pînă la capăt ca adversari ai dezarmării si, totodată, ca adversari ai controlului asupra dezarmării.In zilele noastre principalul este dezarmarea generală și totală, iar un acord referitor la o astfel de dezarmare ar epuiza si problema experiențelor nucleare. Intr-adevăr, cînd va înceta cursa înarmărilor s armamentul stocat va fi nimicii, va dispare orice stimulent pentru perfecționarea lui și. prin urmare, pentru efectuarea exploziilor nucleare experimentale. Și. dimpotrivă, numai un acord cu privire la încetarea experiențelor cu arma nucleară nu poate să pună capăt prin el însuși cursei înarmărilor. Statele care posedă deja arma atomică vor fi tentate inevitabil să ocolească a- cest acord, să caute noi șt noi căi și portițe pentru perfecționarea armelor. fără a mai spune că experiențele efectuate de trei-patru puteri sînt absolut suficiente pentru a acumula ia nesfârșit actualele tipuri de arme termonucleare extrem de periculoase.La riadul lor. statele care nu posedă încă arma termen ucieară vor încerca s-o creeze, fără a țme seama de existența acordului care intererte experiențele atomice De altfel, ele vor putea foiosi pentru acema argumente pe care parura-;-: jjezar—ă- rii nucleare cu le vor putea comba t chiar așa user într-adevăr. este oare realist să se creadă că se va putea menține mult timp situația in care uncie state, care au luat-o înainte in folosirea energie-, atomice in scopuri militare, vor continua să înalțe munți de bombe atomice si cu hidrogen pe baza experienței rr pe care le-au efectuat deja, iar celelalte state vor privi cu brațele încrucișate cum rămin tot mai mult în urma puterilor nucleare în ce privește capacitatea lor militară ?!■ prin urmare, și în ceea ce privește posibilitățile de a-și asigura securitatea ?Experiența de pînă acum demonstrează altceva.A fost o vreme cînd în lume o* xista monopolul asupra armei atomice. iar Statele Unite căutau să și-l mențină. Profitînd de faptul că în mîinile lor se afla o armă cum nu a avut atunci nici un stat. S.U.A experimentau bombele atomice ci nd voiau și unde voiau fără să țină de loc seama de ceea ce gîndeau și spuneau despre aceasta popoarele. S-U.A. nu s-au dat înlături niă chiar de la experimentarea acestei arme monstruoase asupra oamenilor vii — copii, femei, bătrini. arun- cînd bombe atomice asupra orașelor japoneze Hiroșima și Nagasaki, pe pămîntul unui dușman de fapt deja învins. Agitind bomba atomică ce ce stabileau atunci politica S.U.A. au încercat să-și dicteze voința lor aproape întregii lumi, să șantajeze țările socialiste Se crease o situație extrem de periculoasă.Poporul sovietic a fost nevoit să-și mobilizeze toate forțele materiale și spirituale pentru a lichida monopolul atomic al S.U-Ă-. care devenise o amenințare pentru pace și să creeze în cel mai scurt timp cu putință arma nucleară proprie- Curând după aceea, cercul puterilor nucleare s-a lărgit. în el a intrat și Anglia.Popoarele și-au dat la timp seama de pericolul pe care îl implică antrenarea în cursa înarmărilor a unor noi țări și au susținut cu înflăcărare cererea de a se pune capăt experiențelor cu arma nucleară. Stegarul acestor cereri a devenit Uniunea Sovietică care timp de mulți ani a căutat consecvent și perseverent să obțină încetarea pretutindeni și pentru totdeauna a experiențelor cu toate tipurile de arme nucleare.Urmărind acest obiectiv ea a sistat unilateral efectuarea experiențelor nucleare, deși pentru Uniunea Sovietică această măsură implica un anumit risc. întrucît S.U_A. și Anglia efectuaseră pînă în acel moment mai multe explozii nucleare decît Uniunea Sovietică. Tocmai datorită inițiativei și eforturilor Uniunii Sovietice. între cele trei puteri nucleare au început Ia Geneva tratative în cursul cărora guvernul sovietic a căutat cu răbdare hotărîri reciproc acceptabile făcind nu o dată pași importanți în întîmpinarea dorințelor S.U-A. și Angliei-Ce linie însă au opus puterile occidentale poziției clare și cinstite a guvernului sovietic ?

Declarația guvernului sovietic
La încetarea unilaterală de către Uniunea Sovietică a experiențelor nucleare, ele au răspuns prin efectuarea unui șir de explozii de bombe nucleare de o intensitate fără precedent. La repetatele încercări ale Uniunii Sovietice de a apropia pozițiile participanților la tratative, guvernele S.U.A. și Angliei s-au dezis de fiecare dată de propriile lor propuneri, pe care le susținuseră chiar înainte cu o zi, au recurs literalmente la orice mijloace numai pentru a împiedica realizarea unui acord In fond ele s-au dezis de concluziile și recomandările a- doptate in unanimitate de savanții- experți. inclusiv americani și englezi, referitoare la metodele de detectare a exploziilor nucleare și de asigurare a unui control corespunzător asupra respectării tratatului cu privire la încetarea experiențelor nucleare.Guvernele puterilor occidentale au cerut insistent șt continuă să ceară ca tratatul cu privire la încetarea experiențelor nucleare să nu prevadă interzicerea efectuării exploziilor nucleare subterane. Pentru orice persoană competentă este insă clar că efectuarea acestor explozii, chiar dacă se afirmă că ele sint efectuate in scopuri pașnice, nu reprezintă altceva decit o formă disimulată de perfecționare a armei nucleare existente sau de experimentare a unor noi modele. Dacă un dispozitiv nuclear pentru provocarea exploziilor va f j acționat, de pildă, pentru „deplasarea de teren- — iar puterile occidentale vor să-și rezerve dreptul de a efectua asemenea explozii — același dispozitiv pentru producerea de explozii poate fs folosit și in scopuri militare. Așadar, pronunțindu-se în vorbe pentru încetarea exploziilor nucleare, S-U-A. și Anglia se preocupă in fend de cu totul altceva, și anume cum să introducă în tratat portițe pentru continua perfecționare a armei termonucleare prin efectuarea de explozii subterane sau de explozii in scopuri așa-zis pașnice.Guvernul sovietic a propus să se cadă de acord ca in organul internațional de control să fie repre- ntliis eți. s. sj t.s.:_nâ ce țt = .- bilttăți egale de control statele socialiste. statele capitaliste participante la blocuri militare ț: țările neutre. In opoziție cu aceasta, puterile occidentale au prezentat propuneri a căror aplicare in viață le-ar fi pus intr-o situație avantajoasă față de Uniunea Sovietică, intr-o situație care ar fi permis acestor puter. să comande neîngrădit in nega nul de centra.. să tmpin- zească teritoriul Uniunii Sovietice, sub paravanul posrurtltr șt grop'-i- rtlor de control- cu o întreagă rețea de centre de spionaj.întreaga desfășurare a tratativelor de la Geneva confirmă că puterile 

«’«•Mentale au urmărit să legifereze in realitate acele genuri de experiențe nucleare in efectuarea cărora sint interesate și să creeze un n-țra-r internațional de control care să fie un instrument docil in mîinile lor st să reprezinte în fond o anexă a statelor majore generale ale puterilor occidentale. Declarațiile fățarnice aie reprezentanților S.U.A. și Angliei pe tema încetării experiențelor si a controlului internațional s-au dovedit a fi doar un camuflaj cînd au fost puse ia încercare.Pentru a scoate tratativele din impas, guvernul sovietic a propus ca rezolvarea problemei încetării experiențelor cu arma nucleară să fie legată de problema dezarmării generale si totale. Această importantă propunere a fost prezentată în memorandumul remis la Viena la întîlnîrea președintelui Consiliului de Miniștri ai U.R-S.S. N. S. Hrușciov. cu președintele S.U.A.. J. KenedyAceastă inițiativă a guvernului sovietic a deschis noi posibilități pentru realizarea unor hotărîri reciproc acceptabile în toate problemele .rării și, ceea ce este deosebit de important, a înlăturat piedicile pentru stabilirea celui mai larg si atotcuprinzător control internațional, inclusiv asupra încetării experiențelor nucleare.Cum au reacționat insă puterile occidentale față ie noua încercare a Uniunii Sovietice de a înlesni realizarea unei înțelegeri ? In loc să examineze concret propunerile sovietice, guvernele S-U-A. și Angliei au preferat să denatureze conținutul lor și să se dedea ia diferite născociri în legătură cu intențiile Uniunii Sovietice. în același timp, reprezentanți de răspundere ai S.U-A. au început să facă aluzii directe că în viitorul cel mai apropiat S.U.A. vor relua experiențele nucleare.Guvernul sovietic consideră de datoria sa să atragă în mod deosebit atenția popoarelor lumii asupra faptului că in momentul de față în S-U-A- se inițiază proiecte de creare a bombei eu neutroni — bombă care să ucidă tot ceea ce este viu fără să distrugă valorile materiale. Numai agresori: care aspiră ia jaf, la cotropirea de pământuri și bunuri străine pot mobiliza eforturile sa- vanților pentru crearea unei asemenea arme. Extermirrindu-i pe oameni, agresorii vor să profite de roadele muncii victimelor asasinate de ei, de bogățiile create de aceștia. Aceasta este o morală bestială. Planurile de creare a bombei cu neutroni dezvăluie întreaga esență canibalică a imperialismului contemporan care nu mai vrea să se mulțumească cu exploatarea nemiloasă a oamenilor muncii și care de dragul îmbogățirii este gata să săvârșească crime de o monstruozitate depășind amintirea camerelor și 

dubelor de gazare ale călăilor hitle- riști.Nu este un secret că S-U.A. se află în pragul efectuării unor explozii nucleare subterane și caută doar primul pretext convenabil pentru a le începe. Cui nu-i este clar insă că dacă guvernul S.U.A. are intenția să reia experiențele cu arma nucleară, aceasta este numai o chestiune de timp.Guvernul sovietic nu poate ignora nici faptul că Franța, aliata S.U.A. in blocul N.A.T.O., efectuează încă de multă vreme experiențe nucleare. In timp ce Uniunea Sovietică s-a abținut de la efectuarea experiențelor nucleare, străduîndu-se să obțină la masa tratativelor un acord cu S-U-A. și Anglia privitor la încetarea lor pretutindeni. Franța a efectuat una după alta explozii ale dispozitivelor nucleare. Ea continuă să facă aceasta în ciuda apelului Organizației Națiunilor Unite adresat tuturor statelor de a se abține de la asemenea experiențe. în ciuda protestelor cercurilor largi ale opiniei publice din toate țările lumii. în ciuda avertismentelor Uniunii Sovietice că va fi nevoită să reia experiențele dacă Franța nu iși va înceta experiențele cu arma nucleară.Dacă Uniunea Sovietică nu ar trage concluzt-le cuvenite din efectuarea experiențelor nucleare de către Franța, ea și aii ații ei s-ar afla într-o situație inegală în comparație cu S-U.A-. Anglia, Franța și celelalte țâr. care fac parte din același bloc militar. Acei oameni din S.U.A. și Anglia pe care îi pot neliniști exploziile experimentale cu arma nucleară sovietică să-ș: imagineze că nu un aliat a) lor — Franța, ci un aliat a: UUS.S, de pildă. Cehoslovacia, ar efectua experiențe cu arma termonucleară in timp ce toate celelalte puteri s-ar abține de la aceasta !Cum ar reac^cna în acest caz S-U-A- AngLa. ș» de altfel și celelalte țări din NATO. ? S-ar împăca ele oare cu faptul că interesele securității loc sint vădit prejudiciate? Se știe insă că nu Cehoslovacia și nici vreo altă țară socialistă, ci Franța, memnră a N.A.T.O., este aceea care efectuează experiențe nucleare. Dacă lucrurile stau astfel se poate oare cere Uniunii Sovietice ca ea să n u întreprindă contramă- suri pentru întărirea securității sale ? Nici -n guvern care manifestă o adevărata grijă pentru interesele vitale a> poporului său și pentru capacitatea de apărare a țării nu poate proceda altminteri-Admițând ch-ar că exploziile franceze ce se produc in Sahara sint încă relativ neînsemnate prin puterea lor, rezonanța lor politică este CU millt m3. PCTLCU.O3S3-Unda explcz-e; emanate de experiențele nucleare franceze a lovit în speranțele oamenilor din cele mai îndepărtate colțuri ale globului pă- mintesc, stârnind o rninie și indignare generală Ea a ajuns și la Geneva măturând de fapt de pe masa tratativelor propunerile avînd drept scop să pună capăt o dată și pentru totdeauna experiențelor cu arma nucleară. Este justificată legătura pe care mulți o fac între continuarea experiențelor cu arma nucleară, rolul activ al guvernului Franței în blocul militar agresiv N A T O., cu infamul război colonialist din Algeria și atacarea Bizertet in Tunisia.Este legitimă întrebarea: unde erau oare guvernele S-U-A și Angliei atunci cînd Franța făcea să explodeze dispozitive nucleare pe continentul african, sfidind Organizația Națiunilor Unite și popoarele întregii lumi ? In loc să exercite o influență asupra partenerului lor din blocul militar și sâ-1 rețină de la efectuarea de explozii nucleare, ele au încurajat în fond guvernul Franței.Acest lucru este demonstrat suficient de convingător chiar și de faptul că S.U.A. și Anglia au refuzat să sprijine rezoluția Adunării Generale a O.N.U. în care statele erau chemate să nu efectueze experiențe nucleare.Dar guvernul sovietic nu ar spune întregul adevăr dacă ar trece sub tăcere faptul că nu numai statele din blocurile militare occidentale, ci și multe alte țări care au votat pentru această rezoluție s-au împăcat in fond cu faptul că guvernul francez a procedat în pofida voinței O.N.U, în pofida voinței popoarelor. Guvernul sovietic știe desigur că printre aceste state se află numeroși adepți sinceri ai încetării experiențelor nucleare. Dar dacă acum cursa înarmărilor nucleare este din nou stimulată, guvernele acestor state ar trebui să recunoască fără înconjur și în mod cinstit că o anumită parte de răspundere pentru această situație Ie revine chiar lor, deoarece n-au dat la timp o ripostă acelor cercuri franceze care împing lumea spre continuarea experiențelor nucleare.In Uniunea Sovietică sînt bine cunoscute consecințele dăunătoare ale experiențelor cu arma termonucleară pentru organismele vii și de aceea se iau toate măsurile pentru a reduce la minimum aceste consecințe. Da, orice experiență cu arma nucleară îi neliniștește pe oameni, le pricînuiește o mare mîhnire. Și dacă guvernul sovietic a adoptat totuși hotărîrea cu privire la efectuarea experiențelor nucleare, nu i-a fost deloc ușor s-o facă. Guvernul sovietic a fost nevoit să facă aceasta, călcîndu-și pe inimă, cu regret și numai în urma celei mai amănunțite și multilaterale studieri a problemei. Guvernul sovietic a fost nevoit să facă acest pas, de a cărui importanță își dă întrutotul seama, sub influența situației internațio

nale pe care o creează țările imperialiste. Politica principalelor puteri ale N.A.T.O. — S.U.A., Anglia, Franța, R.F.G. - ca și a acestui bloc agresiv în ansamblu, nu lasă Uniunii Sovietice vreo alternativă.Poporul sovietic și guvernul sovietic nu pot să nu țină seama de faptul că din nou, ca și în urmă cu 20 de ani, în apropierea frontierelor patriei noastre se adună norii siniștri ai războiului, că Germania occidentală și actualii aliați ai mi- litariștilor germani sînt cuprinși de febra pregătirilor militare. Nu numai guvernele S.U.A., Angliei și Franței, ci și guvernele unor țări europene ale căror popoare au suferit destul de pe urma invaziei hitleriste, îi ajută acum cu mîinile lor pe revanșarzii vest-germani să se înarmeze pentru noi aventuri militare. O parte din răspunderea pentru politica de înarmare a Germaniei occidentale revine și guvernelor statelor mai mici din N.A.T.O. — Belgia. Danemarca, Olanda, Norvegia, Grecia și celorlalte state participante la acest bloc militar. Ele nu vor reuși să se ascundă în spatele partenerilor lor mai mari din N-A.T.O. și vor trebui să răspundă singure pentru toate consecințele grave ale acestei politici mioape și periculoase.Adenauer și forțele care stau în spatele lui duc o politică de transformare a Germaniei occidentale într-un stat militarist înarmat pînă în dinți. Principalul obiectiv al politicii externe a acestui stat este revanșa și revizuirea frontierelor stabilite in Europa după cel de-al doilea război mondial. Acum guvernul R. F. Germane caută să reciștige ceea ce a pierdut în primii ani după capitularea necondiționată a Germaniei hitleriste, cind S.U.A., Anglia și Franța nu au violat încă complet acordurile dintre aliați privitoare la demilitarizarea Germaniei.Cei 16 ani postbelici reprezintă o perioadă absolut suficientă pentru a aprecia dacă, așa cum s-a întîmplat în R. D. Germană, poporul Germaniei occidentale a tras învățămintele corespunzătoare din trecutul militarist, din înfrângerile catastrofale din cele două războaie mondiale dezlănțuite de Germania. Din păcate, mult prea multe fapte dovedesc că acea parte a poporului german care se află în Germania occidentală se lasă din nou influențată de narcoza revanșei și îngăduie noilor fiihreri s-o tirască pe calea războiului. Cum poate fi oare altfel explicat faptul că de fiecare dată Ia alegerile în B-ttdestag. zooo- latia «fin B.F.G. 1st di cu dăciktaxe votul rancetarulm Adenauer s politicienilor care îi împing cu îndărătnicie pe germani la noi acte a- gresive ? Germanii care votează pentru Adenauer nu pot să nu știa că Adenauer și adepții politicii sale din Germania occidentală vîntură aceleași lozinci ale anticomunismului și revanșei cu care Hitler a venit la putere, iar apoi a dezlănțuit cel de-al doilea război mondial.Orice popor este, firește, liber să pună la cîrma puterii de stat oamenii politici pe care îi dorește- Nimeni însă nu ooate răpi dreptul popoarelor altor țări care nu o dată au fost martore cum în Germania au rodit semințele militarismului și agresiunii, de a-și ridica glasul pentru a avertiza împotriva repetării evenimentelor tragice din trecut, glas pe care trebuie să-1 audă fiecare german.Este dureros să se constate că nu numai germanii din Germania occidentală. dar și popoarele altor țări membre ale blocurilor militare ale puterilor occidentale nu s-au ridicat încă la nivelul imperativelor e- pocii, nu sînt suficient de active pentru a curma pregătirile în vederea unui nou război. Această con-
Criza guvernamentală din Brazilia

După demisia președintelui Brazi
liei, Quadros, forțele reacțiunii in
terne, susținute de imperialiștii 
nord-americani, uneltesc încă împo
triva intereselor poporului. Aceste 
forțe ar dori ca Ioao Goulart, lider 
al Partidului Muncitoresc din Bra
zilia și vice-președinte al Braziliei, 
să nu preia funcția de președinte 
care, după constituție ii revine. Dar, 
poporul nu este de această părere. 
La manifestările populare in spriji
nul lui Goulart s-au adăugat in ul
timele zile cererile a numeroși 
parlamentari care pină acum se 
aflau in opoziție față de vice-preșe
dinte, cereri care se referă la pre
luarea de către acesta a funcției de 
președinte in locul lui Quadros. Pre
luarea funcției de președinte de că-

§irumi rx iieirime
U.R.S.S. — Leonid Brejnev. președin

tele Prezid'ului Sovietului Suprem a! 
U.R.S.S., va sosi la 14 noiembrie într-o 
vizită oficială în Republica Sudan. Vi
zita va avea loc la invitația qeneralu- 
lui-locotenent Ibrahim Abbud, președin
tele Comandamentului suprem al forțe
lor armate și prim-ministru al Repu 
blicii Sudan,

JAPONIA. — La 30 august, primul 
ministru al Japoniei. Hayato Ikeda, a 
vizitat Expoziția comercială și indus
trială sovietică de la Tokio.

CONGO. — La 29 august un qrup 
masiv de soldați etiopieni d'n trupele 
O.N.U. din Conqo, a fost transferat din 
Coquilhatville la Stanleyville. Autorită- 

cluzie se impune și din faptul^ că, cu prilejul alegerilor, ele la rîndul lor votează pentru candidații, pentru partidele care formează guverne promotoare ale politicii de sporire a înarmărilor. Neparticipînd la eforturile îndreptate spre lichidarea „războiului rece“ și spre apărarea păcii, ele nu se pot hotărî de fel să renunțe de a mai acorda încredere și sprijin guvernelor care prin toată activitatea lor au demonstrat că sînt adversare ale dezarmării generale și totale și adepte ale cursei înarmărilor și ațîțării psihozei războinice. Dacă aceste popoare nu folosesc posiblitățile lor pentru a înfrîna guvernele care împing lumea spre o catastrofă militară, nu își unesc e- forturile cu celelalte popoare pentru a-și afirma voința de dezarmare și de înlăturare totală a războiului din viața societății omenești, atunci din aceasta se poate trage o singură concluzie : popoarele acestor țări nu s-au trezit încă, nu-și dau seama de întreaga răspundere grea care le revine în asigurarea păcii.Cu cît este mai concret pericolul dezlănțuirii unui conflict militar de către Germania occidentală, cu atît mai imperioasă și urgentă devine încheierea Tratatului de pace german care ar feri popoarele de noi atentate din partea militariști- lor germani. Tocmai spre aceasta, după cum este îndeobște cunoscut, tinde Uniunea Sovietică. Ca răspuns însă la hotărîrea Uniunii Sovietice de a încheia Tratatul de pace german și de a închide astfel definitiv capitolul celui de-al doilea război mondial, ea este amenințată cu dezlănțuirea unui al treilea război mondial.Introducerea în Berlinul occidental a. unor noi forțe armate și armamente ale S.U.A. și Angliei, constituie o nouă demonstrație de forță ca răspuns la propunerile sovietice referitoare la încheierea Tratatului de pace german.Acest lucru nu are o importanță deosebită pentru întărirea garnizoanelor militare ale puterilor occidentale în Berlinul occidental și este evident că această acțiune a fost întreprinsă în scopuri provocatoare și numai provocatoare, lucru pe care îl știu cel mai bine acei care au luat hotărîrea de a trimite acest contingent de trupe în Berlinul occidental.Guvernul sovietic nu și-ar îndeplini datoria sa sfîntă față de popoarele țării sale, față de popoarele țărilor socialiste, față de toate popoarele care năzuiesc spre o viață pașnică, dacă — in fața amenințărilor și pregătirilor de război ale S.U.A. și altor țări din N.A.T.O. — nu ar folosi posibilitățile de care dispune pentru a perfecționa cele mai eficiente tipuri de arme capabile să răcorească capetele înfier- bintate din capitalele unor puteri N.A.T.O.In Uniunea Sovietică au fost elaborate pro.ectele de creare a unu: șir de bombe nucleare cu putere sporită — de 20—30—50 și 100 milioane tone trotil, iar puternicele rachete ca acelea cu ajutorul cărora maiorul I. A. Gagarin și maiorul G. S. Titov au efectuat zborurile lor cosmice fără precedent în jurul Pămîntului sînt în stare să ridice și să transporte asemenea bombe nucleare în orice punct al globului de unde s-ar comite o agresiune împotriva Uniunii Sovietice sau celorlalte țări socialiste Ar fi o ușurință de neiertat să nu se tragă concluzii corespunzătoare din situația creată din cauza politicii agresive a blocului militar N.A.T.O. și să nu se acorde atenție întăririi securității și puterii statului sovietic, marelui lagăr socialist, tuturor statelor iubitoare de pace.Guvernul sovietic adresează prezenta declarație nu numai prietenilor poporului sovietic, care înțeleg just politica de pace a Uniunii Sovietice, dar și acelor oameni din străinătate care ar fi, poate, înclinați să judece aspru experimentarea de către Uniunea Sovietică a noi tipuri de arme termonucleare. Guvernul sovietic întreprinde acest pas, ferm încredințat că popoarele 

tre Goulart, a declarat deputatul 
Santiago Dantas, vice-președintele 
Partidului Muncitoresc din Brazilia, 
reprezintă singura rezolvare accep
tabilă pentru noi. Totodată, Mazilii, 
președintele ad-interim, a declarat 
că el iși va da demisia dacă Con
gresul va sprijini poziția negativă a 
militarilor in ce privește vice-preșe
dintele Goulart. Se știe că la 28 
august, miniștrii forțelor terestre, 
aviației și marinei, in ședința secre
tă la care au luat parte și liderii 
partidelor, au declarat că sînt dispuși să accepte orice hotărîre a 
Congresului, care nu ar prevedea 
preluarea funcției de președinte de 
către Goulart.

In același timp, în lumea milita
rilor brazilieni se vădește hotărîrea

țile locale și opinia publ că din Stanley 
viile apreciază această acțiune ca o 
tentativă de a provoca incidente in oraș 
și de a da naștere la tulburăr-. La 
Stanleyville situația este incordată. Tru
pele O.N.U. controlează aeroportul. Sol- 
dații armatei naționale congoleze sînt 
profund nemulțumiți de acțiunile trupe
lor O.N.U.

FRANȚA. — In cadrul consfătuirii pre
ședinților grupurilor parlamentare s-a 
hotărît convocarea înainte de termen a 
Parlamentului pentru discutarea proble
melor țărănești. Parlamentul va fi con
vocat la 12 septembrie în loc de 1 oc
tombrie cînd urma să-și reia activita
tea. 

vor înțelege caracterul silit al acestei măsuri și inevitabilitatea ei în condițiile create. Pentru a tăia agresorului pofta de a se juca în mod criminal cu focul trebuie ca el să știe și să vadă că în lume există o forță care este pe deplin pregătită să respingă orice atentat la independența și securitatea statelor iubitoare de pace și că arma de pedepsire îl va lovi pe agresor în propriul său bîrlog.Guvernul sovietic afirmă toate a- cestea nu numai pentru a clarifica pînă la capăt motivele care l-au determinat să efectueze în momentul de față experiențe nucleare. El a- mintește aceasta în primul nînd pen- p tru ca popoarele întregii lumi să știe ' de unde vine primejdia, pentru ca ele să țină ochii deschiși în fața uneltirilor dușmanilor păcii și să-și poată uni forțele pentru a lupta împotriva acestui pericol. Să știe toți acei cărora le este dragă menținerea păcii că se pot bizui cu curaj pe Uniunea Sovietică, pe eforturile titanice întreprinse de ea pentru a-i pune la punct pe ațîțătorii psihozei războinice și pentru a stăvili cursa tot mai rapidă spre un nou război.Călăuzindu-se neabătut după principiile leniniste ale coexistență pașnice, Uniunea- Sovietică nu amenință pe nimeni și cu atît mai puțin intenționează să atace pe cineva. Guvernul sovietic declară solemn că forțele armate ale U.R.S.S. nu vor recurge niciodată primele la folosirea armelor.Oamenii sovietici ar fi fericiți dacă s-ar reuși să se pună capăt cursei înarmărilor, dacă ar dispare pentru totdeauna necesitatea efectuării experiențelor cu arma nu a cleară, iar popoarele ar fi eliberate pe veci de povara grea pe care sînt nevoite s-o poarte pe umerii lor de atunci de cînd războiul a devenit însoțitorul funest al societății omenești.Dacă fiecare popor — fie că poporul aparține unei țări mari sau mici, unei țări cu o industrie foarte dezvoltată sau uneia care abia a început să-și dezvolte economia, unei țări participante la blocuri militare sau care promovează o politică de neutralitate — va cere cu glas ferm ca să fie zdrobită în sfîr- șit mașina militară a statelor, iar omenirea să fie salvată de primejdia unui război nuclear nimicitor — atunci așa va fi. Exprimînd interesele vitale ale poporului sovietic, și fiind convins că exprimă totodată interesele tuturor adepți- lor sinceri ai dezarmării și păcii, guvernul sovietic adresează popoarelor și guvernelor tuturor țărilor lumii apelul de a-și înzeci eforturile pentru ca ideea dezarmării generale și totale să fie tradusă în fapte concrete și pentru ca arma nucleară să nu mai amenințe niciodată viața oamenilor. El declară din nou că Uniunea Sovietică este gata in orice moment să semnezegenerală șt totală care să pună capăt ți experiențelor cu arma termonucleară.întreaga politică a guvernului sovietic urmărește ca relațiile dintre state să fie bazate pe coexistența pașnică, ca popoarele să-și poată dezvolta liber comerțul, să se îmbogățească reciproc cu valori spirituale și să se întreacă nu în producerea mijloacelor de distrugere, ci în crearea de bunuri materiale, atît de necesare oamenilor.De aceste năzuințe nobile este pătruns proiectul noului program al Partidului Comunist al Uniunii Sovietice în care sînt stabilite sarcinile practice pe care poporul sovie- . tic și le propune pentru următorii 20 de aniGuvernul sovietic este convins că eforturile poporului sovietic în lupta pentru întărirea securității in- . ternaționale nu vor fi zadarnice, ci , se vor contopi cu eforturile tuturor celorlalte popoare, îndreptate spre realizarea unei păci trainice, de nezdruncinat ne pămînt, spre triumful ideilor păcii și progresului. zCauza păcii și prieteniei popoarelor va triumfa, iar planurile forțelor agresive vor fi spulberate.

de a sprijini preluarea funcției de 
președinte de către Goulart. Este 
semnificativ faptul că generalul 
Machado Lopes, comandantul arma
tei a 3-a, care are în subordinea sa 
și unitatea de aviație care a refuz 
să execute ordinul ministrului de 
război al Braziliei, mareșalul Denys, 
de a bombarda palatul „Piratini", 
reședința guvernatorului din Rio 
Grande do Sul care il sprijină pe 
Goulart — a trecut toate forțele sale 
armate sub ordinele guvernatorului 
Brizolla.

Asemenea guvernatorului statului 
Rio Grande do Sul — Leonel Bri
zolla — care a declarat că in cazul 
unei lovituri de stat nu va preda pu
terea în mîinile adversarilor consti
tuției, Cid Sampaio, guvernatorul 
statului Pernambuco, a afirmat că 
respinge orice acțiune care nu intră 

în cadrul legii. De asemenea, in 
sprijinul respectării legalității pentru 
care s-au pronunțat guvernatorii sta
telor Rio Grande do Sul și Pernam
buco, s-au pronunțat și guvernatorii 
statelor Bahia, Pinai și Goias.

Vice-președintele Braziliei, loao 
Goulart a hotărît să se înapoieze în 
țară. El a declarat: „Cea mai mare 
preocupare a mea este ca în țară 
să fie respectată ordinea legală. îmi 
voi îndeplini îndatoririle constituțio
nale ce-mi revin".

Ultimele știri arată că la 23 
august fostul președinte al Braziliei, 
Janio Quadros a plecat în străină
tate pe bordul pachebotului „Uru
guay Star". La plecare el a declarat: 
„Acum m-au expulzat, dar vă pro
mit un lucru : voi reveni".
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